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اقتصادی

جلال پور: در بازار ارز چندگانگی و چند نرخی نباید به وجود آید 

بازارثانویهچهزمانیقیمتارزراکاهشمیدهد؟
رییس سابق اتاق بازرگانی ایران معتقد است: بازار ثانویه اگر به خوبی عمل کند، باعث 
می شود که ارز زیادتری در بازار عرضه شود و تقاضای کمتری وجود داشته باشد، بنابراین 
عرضه زیادتر و تقاضای کمتر به کاهش قیمت می انجامد و در نهایت تولید و اشتغال را 

تحریک می کند. 
محسن جلال پور در گفت وگویی در پاسخ به این پرسش که عملکرد مطلوب و دوام 
بازار ثانویه ارز در گرو چیست؟ اظهار داشت: دوام بازار ثانویه ارز در این است که تحمیلی 

به بازار ثانویه نداشته باشیم و دوباره بعضی از محدودیت ها را برای آن ایجاد نکنیم.
وی افزود: اگر این اتفاق بیفتد، من شخصا معتقدم که قیمت ارز در آینده رو به کاهش 
خواهد گذاشت، زیرا زمانی که قیمت ارز شرایطش به گونه ای باشد که برای صادرکننده 

سهل کند، تولید افزایش می یابد و صادرات زیاد می شود.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران تصریح کرد: زمانی که تولید 
افزایش یابد، در کنار آن میزان ارزی که به بازار ثانویه وارد می شود، از دو جهت بیشتر 

می شود.
جلال پور ادامه داد: از یک جهت این که صادرات بیشتری داشته ایم، بنابراین ارز بیشتری 
خواهیم داشت. از جهت دیگر، کالایی که تولید می شود، بخشی از آن در داخل کشور 
مصرف می شود و واردات کاهش می یابد، بنابراین نیاز ما به آن کالا کم می شود و تقاضای 

کمتری دارد.
وی متذکر شد: بازار ثانویه اگر به خوبی عمل کند که بازار واقعی در دنیا است و در 
ایران نیز باید این اتفاق بیفتد، باعث می شود که ارز زیادتری در بازار عرضه شود و تقاضای 

کمتری وجود داشته باشد.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران تاکید کرد: عرضه زیادتر و تقاضای 

کمتر به کاهش قیمت می انجامد و در نهایت تولید و اشتغال را تحریک می کند.
جلا ل پور خاطرنشان کرد: اگر بازار ثانویه را به درستی مدیریت کنیم با علم اقتصاد، 
علم صحیح و تجربه ای که کشورهای دیگر داشتند و شرایط به گونه ای باشد که روی بازار 
کاملا نظارت وجود داشته باشد تا شفافیت در امر ارزی که جابه جا می شود، به وجود آید، 

آن زمان وضعیت مطلوبی در حوزه ارزی خواهیم داشت.
وی همچنین در پاسخ به این پرسش که در سیاست اخیر ارزی، واردات کالاهای گروه 
چهارم ممنوع شده است. به نظر شما ممنوعیت ورود برخی از کالاها باعث گسترده 
شدن قاچاق در کشور نخواهد شد؟ گفت: پیشنهاد من همیشه این بوده که در بازار ارز 

چندگانگی و چند نرخی به وجود نیاوریم.
وی افزود: ما باید بیاییم شرایط کشور را یکسان کنیم برای یک قیمت متعادل و 
شرایط واقعی ارز و هر آنچه که می خواهیم یارانه بدهیم، یارانه ها را به طور مستقیم به 

افراد بدهیم.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران ادامه داد: این رویه با این  حال سال ها 
وجود داشته است، اما من فکر می کنم واردات یک کالایی که ممنوع می شود، قاچاق 
این کالاها در جامعه افزایش می یابد و شرایطی به وجود می آید که دچار قاچاق بیشتر و 
خلاف بیشتر می شویم. جلال پور تصریح کرد: اگر ما با تعرفه ها این کار را انجام می دادیم 

و مدیریت می کردیم، در بازار داخلی می توانست اثر بهتری داشته باشد.

نماینده ایران در اوپک خطاب به ترامپ:

بهدامعربستانویارانشنیفتید!
نماینده ایران در اوپک از رییس جمهور آمریکا خواست از ذخایر نفت استراتژیک این 
کشور برای پایین بردن قیمت ها استفاده نکند و به جای آن تحریم ها علیه صادرات نفت 

ایران را رها کند.
حسین کاظم پور اردبیلی، نماینده ایران در اوپک، در ایمیلی نوشت: توصیه من به رییس 
جمهور آمریکا، اجتناب از استفاده از ذخایر نفت استراتژیک برای پایین بردن قیمت ها و 

رها کردن تحریم های نفتی علیه ایران است.
به گفته منابع آگاه، با افزایش فشارهای سیاسی پیش از انتخابات کنگره در نوامب،  
دولت ترامپ با جدیت سرگرم بررسی برداشت از ذخایر نفت استراتژیک این کشور است. 
ترامپ همچنین تلاش می کند پس از خروج از توافق هسته ای با ایران، صادرات نفت 

این کشور را متوقف کنند.
کاظم پور گفت: آقای رییس جمهور همان طور که پیش تر پیش بینی کرده بودم به نظر 
می رسد که شما به دلیل این حقیقت که ظرفیت شناوری برای پوشش صادرات نفت 
ایران وجود ندارد به ذخایر نفت استراتژیک متوسل می شوید، اما این امر تبعات بسیاری 

خواهد داشت.
ترامپ، عربستان سعودی و سایر اعضای اوپک را برای پر کردن شکاف عرضه ای که با 
اجرای تحریم های آمریکا علیه صادرات نفت ایران ایجاد خواهد شد، تحت فشار قرار داده 
است. آژانس بین المللی انرژی پیش بینی کرده که صادرات نفت ایران ممکن است پس 
از به اجرا در آمدن تحریم های آمریکا در چهارم نوامبر، نصف شود. ایران در حال حاضر 

حدود ۲.۵ میلیون بشکه در روز نفت صادر می کند.
تیم های دولت آمریکا اخیرا به عربستان سعودی رفتند تا اطمینان حاصل کنند که پس 

از موعد مذکور، بازارهای جهانی به خوبی تامین خواهند شد.
به گفته کاظم پور، عربستان سعودی، امارات متحده عربی و روسیه وانمود می کنند که 
قادر هستند ۲.۵ میلیون بشکه صادرات نفت ایران را جایگزین کنند. این یک محاسبه 

نادرست است و شما به دام آنها افتاده اید و قیمت ها بالا خواهد رفت.
برای نخستین بار نیست که این مقام ایرانی به سیاست های ترامپ واکنش نشان 
می دهد. کاظم پور اوایل ماه میلادی جاری اظهار کرده بود: توییت های انتقادی ترامپ از 

اوپک قیمت های نفت را حدود ۱۰ دلار در هر بشکه افزایش داده است.
کاظم پور گفت: اگر ما در ایران صادرات نفت مان را تنها برای یک ماه متوقف می کردیم 
تا نشان دهیم برای اقتصاد جهانی چه تاثیری خواهد داشت، درباره این اقدام تان بیشتر 

تامل می کردید، اما ما ملت متمدن و دولت مسئولی هستیم.

سازمان حمایت اعلام کرد

فروشمدتدارخودروممنوعشد
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد: تا اطلاع ثانوی هرگونه 

فروش مدت دار خودرو ممنوع است.
درپی دستورالعمل اخیر سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به مدیران 
عامل شرکت های واردکننده خودرو، سخنگوی این سازمان به ایسنا گفت: براساس 
این دستورالعمل شرکت های واردکننده موظف شدند تا اطلاع ثانوی نسبت به قطع 
تمام برنامه های فروش مدت دار بیش از ۳۰ روز انواع خودرو با عناوین مختلف شامل 

پیش فروش، فروش مشارکتی و مشارکت در تولید سریعا اقدام کنند.
غلامرضا کاوه اظهار کرد: براساس تصمیمات اتخاذ شده از سوی ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی جهت ابطال تمام ثبت سفارش های صادر شده قبل از ۳۱ خرداد ۱۳۹۷ 
واردات خودرو که از طریق سیستم بانکی تامین ارز نشده اند، واردکنندگان خودرو ملزم 
شدند ضمن اعمال تمهیدات لازم جهت اجرای دستورالعمل ذکر شده، هر چه سریع تر 
در خصوص تعیین تکلیف آن بخش از تعهداتشان که به واسطه تصمیمات امکان تحقق 

نخواهند داشت، اقدام کنند.
وی ضمن تاکید بر لزوم اجرای دقیق مفاد بخشنامه های ذکر شده، خاطر نشان 
کرد : طی بازرسی های دوره ای توسط کارشناسان سازمان حمایت مصرف کنندگان 
وتولیدکنندگان و  سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها بر نحوه فروش شرکت ها در 
سراسر کشور نظارت می شود و در صورت مشاهده هرگونه تخلف یا طرح شکایت توسط 

مصرف کنندگان، با شرکت های متخلف برخورد قانونی صورت می گیرد.
سخنگوی سازمان حمایت از شهروندان خواست کماکان هرگونه موارد تخلف یا تخطی 

از توافقات به عمل آمده را با تلفن ۱۲۴ برای رسیدگی در میان بگذارند.

یک استاد دانشگاه:

برخیباخصوصیسازیمنافعشانبهخطرمیافتد
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی با بیان اینکه خصوصی سازی واقعی زمانی در 
یک کشور امکان پذیر است که امنیت حقوق مالکیت برقرار باشد، بسیاری از مخالفت هایی 
که با خصوصی سازی ها می شود را به خاطر ترس از دست دادن منافع شخصی دانست.

محمد قلی یوسفی با ارائه تعریفی از خصوصی سازی مبنی بر این که در این روند 
شرکت هایی که در اختیار دولت هستند به بخش خصوصی منتقل می شوند، به ایسنا 
گفت: خصوصی سازی واقعی زمانی در یک کشور امکان پذیر است که حاکمیت قانون 

وجود داشته باشد و امنیت حقوق مالکیت برقرار باشد.
وی با بیان این که حقوق مالکیت تنها مالکیت بر ساختمان و یا ماشین نیست، ادامه داد: 
وقتی در یک جامعه حقوق اولیه افراد در مالکیت جسم و روح خود به رسمیت شناخته 
می شود و ما با مداخلات ارگان های مختلف با آن مواجه هستیم نمی توان از امنیت حقوق 

مالکیت صحبت کرد.
این عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی اضافه کرد: به یاد داریم کسانی را که به 
خاطر طلب پول خود از موسسات مالی کتک خوردند، اما بانیان اصلی آن قضایا را کسی 

مورد بازخواست قرار نداد. در چنین شرایطی نمی توان از خصوصی سازی صحبت کرد.
قلی یوسفی با بیان این که مهم ترین بستر خصوصی سازی حاکمیت قانون است، اظهار 
کرد: این که دولت بتواند شرکت ها و کارخانه هایی را که محصول مالیات مردم و یا تلاش 
و کوشش مدیران آن در طول سال ها بوده است را به بخش خصوصی واگذار کند تنها از 

طریق قانون مدون و مشخص امکان پذیر است.
وی با بیان این که متاسفانه برخی از سیاسیون و یا نمایندگان مجلس در خدمت اهداف 
شخصی خود گام بر می دارند، گفت: این که می بینیم برخی از افراد سیاسی با خصوصی 
سازی مشکل دارند به خاطر این است که این افراد با خصوصی شدن شرکت ها رانت 
خود را از دست می دهند و به همین خاطر سعی می کنند تا در مسیر خصوصی سازی 

سنگ اندازی کنند.

کارشناسان معتقدند مهمترین راه نجات اقتصاد کشور توجه به توسعه بازار 
سرمایه و خروج از سفته بازی در بازارهای رقیب است و در صورت فرهنگ 
سازی و اتخاذ یک رویکرد منطقی نسبت به بورس، این بازار می تواند بهترین 

مکان برای جذب نقدینگی سرگردان باشد. 
در روزهایی که اقتصاد کشور بر اثر اقدامات سفته بازانه در بازارهای ارز، طلا و 
خودرو دچار التهاب و بی ثباتی شده بار دیگر توجه به بورس و بازار سرمایه به 

عنوان ابزاری برای بازگرداندن آرامش به اقتصاد معطوف شده است.
با وجود اینکه شاخص بورس در روزهای اخیر روندی نزولی داشته و به کانال 
۱۰8 هزار واحد عقب نشینی کرده است اما چشم انداز حرکت بلندمدت آن از 

نگاه کارشناسان، مثبت و رو به بالاست.

بورس از خردادماه امسال جهشی بزرگ را آغاز کرد و توانست رکورد ۵۰ سال 
عمر فعالیت خود رابشکند و از مرز ۱۰۰ هزار واحد عبور کند.

حرکت بزرگ شاخص بورس باعث شد که همه توجهات به سوی این بازار 
جلب شده و مسوولان دولتی نیز در اظهارات خود بر لزوم حمایت از بازار 
سرمایه تاکید کردند. کارشناسان معتقدند با توجه به نوسان های شدید قیمت 
ارز و طلا در ماه های اخیر که بی ثباثی اقتصادی را به دنبال داشته، بازار سرمایه 
و بورس می تواند محلی امن برای جذب سرمایه های سرگردان در جامعه باشد 

و با خروج از سفته بازی، ثبات را به اقتصاد بازگرداند.
* هدایت درست نقدینگی از طریق بورس

»علی جبل عاملی« کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با ایرنا، درباره وضعیت 

بازار سرمایه و افزایش جذابیت بورس در عرصه اقتصاد، بیان داشت: اکنون بازار 
پول و بانک با مشکلات و تهدیدهای از جمله فشارهای فرامرزی مواجه است، 
بنابراین بازار سرمایه می تواند محل جذب نقدینگی های سرگردان باشد که 

علاوه بر جمع آوری نقدینگی به رشد اقتصادی نیز کمک کند.
وی، بازار سرمایه را موتور رشد اقتصادی کشور دانست و افزود: این بازار با 

تامین مالی شرکت ها نقدینگی را به سوی مسیر درست هدایت می کند.
* بورس، رقیب بازار ارز و طلا

این کارشناس درباره ظرفیت بازار سرمایه برای جذب نقدینگی از بازارهای 
موازی مانند ارز و طلا نیز گفت: در صورتی وجود یک رویکرد منطقی نسبت 

به بازار سرمایه، این بازار می تواند بهترین مکان برای جذب نقدینگی باشد.
وی با بیان اینکه مهممترین راه نجات اقتصاد کشور، توجه به توسعه بازار 
سرمایه است، افزود: بازار سرمایه در بخش هایی مانند سهام، بازار بدهی و تامین 

مالی می تواند به رشد اقتصادی کشور کمک کند.
جبل عاملی، به تفاوت های بورس و بازارهای موازی اشاره کرد و گفت: 
بازارهای موازی تحت تاثیر اخبار و سفته بازی ها قرار می گیرد و رشد می کند 

اما بر بازار سرمایه نظارت می شود و هدف مشخصی را دنبال می کند.
* لزوم فرهنگ سازی برای توسعه بازار سرمایه

این کارشناس بازار سرمایه به لزوم فرهنگ سازی درباره کارکردهای بازار 
سرمایه تاکید کرد و افزود: نهادهای مالی و سازمان های ذیربط وظیفه دارند تا 

در این زمینه فرهنگ سازی کنند.
جبل عاملی، به لزوم آشنایی دانشجویان و جوانان با بازار سرمایه اشاره کرد و 

ادامه داد: مهمترین راه نجات اقتصاد کشور توجه به توسعه بازار سرمایه است.
وی خاطرنشان ساخت: دانشجویان امروز، مدیران فردا هستند که می توانند 
در آینده سکان هدایت نهادهای مالی و بازار سرمایه کشور را در اختیار بگیرند؛ 
بنابراین آشنایی آنها با روش های درست و شفاف معاملات، برآینده اقتصاد 

کشور تاثیرگذار خواهد بود.
شاپور محمدی رییس سازمان بورس و اوراق بهادار نیز پیش از این با یادآوری 
جایگاه بازار سرمایه در جذب نقدینگی و علت توجه مردم به بورس گفته بود: 
چشم انداز سودآوری بالای صنایع از دلایل مهم اقبال جامعه به این بخش 

مهم اقتصادی است.
وی با یادآوری جذب نقدینگی از سایر بازارها در بورس اظهار داشت: افزایش 
سودآوری شرکت ها، انتقال نقدینگی از سایر بازارها به بورس و پایداری، تنوع 

و شفافیت، عوامل ورود منابع جدید به بازار سرمایه است.

بورس بهترین مکان برای جذب نقدینگی سرگردان است

توسعه بازار سرمایه، تنها راه نجات از سفته بازی در اقتصاد 

شناسایی  از  یکشنبه  روز  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
خریداران عمده سکه و ارز با هدف مطالبه مالیات بر سود 

اتفاقی آن ها خبر داد. 
»مسعود کرباسیان« در خصوص جلسه روز یکشنبه خود 
با مدیران کل و رئیسان ادارات کل مالیاتی استان ها، گفت: از 
مدیران سازمان خواستم که با جدیت وارد عمل شوند؛ چراکه 
در راه مبارزه با رانت و فساد و برای حفظ ثبات اقتصادی و 

حراست از منابع کشور هیچ خط قرمزی وجود ندارد.
کرباسیان با بیان اینکه مقام معظم رهبری هم در دیدار 
با هیات دولت بار دیگر بر اصل مبارزه با فساد و برخورد با 
متخلفان تاکید کردند، گفت: عمل به این موضوع اساس 

اقدامات وزارت اقتصاد است.
وزیر اقتصاد در تشریح اقدامات برنامه ریزی شده در این 
حوزه گفت: سازمان امور مالیاتی خریداران عمده سکه را 
شناسایی کرده  و طبق قانون آنها مکلف به پرداخت »مالیات 

بر سود اتفاقی« هستند.
وی ادامه داد: ۱۰۰ نفر اول این لیست که بیشترین خرید 
را انجام داده اند، به صورت اولویت دار مورد بررسی و مطالبه 

مالیات قرار می گیرند.
کرباسیان افزود: همین روند در مورد بازار ارز هم صورت 
می گیرد. هر مجموعه ای یا فردی که از طریق خرید و 
این  باشد، مشمول  آورده  اتفاقی بدست  ارز، سود  فروش 
مالیات می شود و دایره بررسی ها و مطالبه گری ما شامل 

تمام بخش های اقتصادی کشور می شود.
نیز  را  این گروه  مالیاتی  امور  تصریح کرد: سازمان  وی 
شناسایی کرده و طی روزهای جاری آنها مکلف به پرداخت 

مطالبات دولت می شوند.

وزیر اقتصاد ادامه داد: همچنین موسسات و آژانس های 
مسافرتی هم به دقت رصد می شوند و با برخی از آنها که از 
موضوع پرداخت ارز مسافری برای سفر به کشورهای بدونِ 

نیاز به روادید، سوء استفاده کرده اند، برخورد خواهد شد.

وی خاطر نشان کرد: کسانی هم از وضعیت ارز مسافری 
سوء استفاده کرده اند و با برخی اقدامات شان سودهایی 

بدست آورده اند، باید مالیات سود اتفاقی را پرداخت کنند.
وزیر اقتصاد گفت: مردم مطمئن باشند که کوتاه نخواهیم 

آمد و ریال به ریال حق آنها را مطالبه می کنیم. 
وی افزود: قرار نیست تولیدکنندگان با زحمت و عبور 
از موانع کار کنند، مالیات بدهند و گروه دیگری زیر سایه 
اقتصاد زیرمینی از پرداخت حقوق دولت و ملت خودداری 

کنند.
کرباسیان با بیان اینکه حرکت وزارت اقتصاد در این میدان 
براساس قانون و برمبنای گسترش شفافیت خواهد بود، 
اظهار داشت: به همکاران سازمان امور مالیاتی تاکید کردم که 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، حامی بخش خصوصیِ متعهد 
است و اساس رفتار با این گروه باید برمبنای صداقت باشد؛ 
کما اینکه سال گذشته یک میلیون و ۳۰۰ هزار اظهارنامه 

مالیاتی از سوی آنها به صورت خوداظهاری پذیرفته شد.
وی یادآور شد: رویکرد ما برای مبارزه با فساد، گسترش 
سیستم الکترونیکی است و خوشبختانه امسال هم تا اینجای 
کار ۹۹ درصد اظهارنامه های مالیاتی به صورت الکترونیکی 

اظهار شده است.
بار دیگر تاکید کرد: وزارت اقتصاد در مسیر  کرباسیان 
مبارزه با فساد، گسترش شفافیت و بهبود فضای کسب وکار 

از پای نمی نشیند.

وزیر اقتصاد: 

خریدارانسکهوارزموظفبهپرداختمالیاتشدند

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو 
قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک 

موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۷۹6 شماره  ۱-رای 
کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۹8 آقای میلاد معینیان فرزند 
مهدی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 6۳ مترمربع پلاک شماره ۹۰ و ۹۱ فرعی از ۲۵۴۴ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از حسین خسروی . )م الف ۱۷86 (
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱6۰۳  رای   -۲
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۵۹۷8 آقای علی اصغر فهیمی فرزند 
علی آقا متولد ۱۳۵۱/۱۱/۱ در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 88/۲۵ مترمربع پلاک شماره 6 
فرعی از ۲۴۱۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
خریداری طی سند رسمی برابر سند قطعی از خانم بتول بندری 

خریداری نموده و دارای مالکیت مشاعی رسمی . )م الف ۱۷8۷ (
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۴۳۵  رای   -۳
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱8۹68 آقای حمایل نوروزیان فرزند 
محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۱۹۳مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱8۷6 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از کاظم شاطر کاظمی . )م الف ۱8۰۷ ( 

پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۷۳۰  رای   -۴
کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱68 آقای سعیداله اسد نژاد فرزند 
حجت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 6۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۲۴ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از محمدحسین ضیائی بیگدلی  . )م الف ۱8۰8 (
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۳۴۴  رای   -۵
کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱6۷8 آقای علی داوری جهان فرزند 
اله یار در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت  ۱۱۴/6۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۱۳ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از عباس دیانتی اردکانی . )م الف ۱8۴6(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۳۷۱  رای   -6
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۰۳۱6 آقای عباس سهرابی فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۵۲/۳6 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱8۲۷ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی 

سند مالکیت مشاعی . )م الف ۱8۴۷(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰6۳۹8  رای   -۷
کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۴۹۰ آقای علی اکبر شراهی فرزند 
ابراهیم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت  68/۵ مترمربع پلاک شماره ۱۵۷ فرعی از ۱8۵8 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از ذبیح اله خدا بنده لو  . )م الف ۱8۴8(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰6۰۷۷  رای   -8
عزیزعینی  معصومه  خانم   ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۲۵ کلاسه 
فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۴8 مترمربع پلاک شماره ۱/8۲فرعی از ۲۳۰۲ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از ماندعلی قربان زاده مشکانی . )م الف ۱8۴۹(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۷  رای   -۹
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۰۲6۹ آقای سعید حیدری فرزند 
اروجعلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت شش دانگ ۷۲/۱۳ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۲۳۳۳و ۲۳۳۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از موسی بیک محمدی 

. )م الف ۱8۵6(
۱۰- رای شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰6۰۳8 مربوط به پرونده 
فرزند  پوسانه  حسن  آقای  کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۲۳۰ 
قربانعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۱۳۷ مترمربع پلاک شماره ۲۷۴ فرعی از ۲۱۳۹ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
مع الواسطه از محمدرحیم طیبی و قربانعلی خوش فکر رودکلی . 

)م الف ۱8۵۷(
۱۱- رای شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰6۹۹۵ مربوط به پرونده 
فرزند  شوندی  احمد  آقای  کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۹۲۹۵ 

علی اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۷8 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۰۹ مکرر 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

سید علی محمد تولیتی . )م الف ۱8۵8 ( 
۱۲- رای شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۲۰۰6۲۴۱ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۰۳ آقای محمود شاه بلاغی فرزند 
گلابعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷۵۳ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف ۱8۵۹(              
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر 
آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ 
ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/04/26 
تاریخ انتشار دوم: 1397/05/10
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک 

موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۲۳6 شماره  ۱-رای 
کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱88 خانم اکرم فیروزیانی فرزند 
حسین در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۴۰ مترمربع 
پلاک شماره ۱۰8۷۷  اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم خریداری طی سند رسمی )م الف ۱۷8۵(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۷۳۷  رای   -۲
کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰6۲۰ آقای قاسم کربلائی فرزند 
استاد حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت ششدانگ ۱۳8/۹۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۵6 فرعی از  
اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند رسمی .) م الف ۱8۲8(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۵۳۵  رای   -۳
کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰6۲۱ خانم صدیقه شفیعیان فرزند 
عبداله در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
ششدانگ ۱۳8/۹۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۵6 اصلی واقع در قم 
بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سندرسمی 

.) م الف ۱8۲۹(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۷۱۲  رای   -۴

کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰88۴۲ آقای اسداله کاویانی فرزند 
درویش محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 6۰/۱6 
مترمربع پلاک شماره ۱۹۴ فرعی از ۱۰۹۳6 اصلی واقع در قم بخش 
۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی 

به موجب سند پورتالی )م الف ۱8۳۰(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۲۴6  رای   -۵
کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰6۳۵ آقای غلامحسین طیبیان 
فرزند عباس در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 6۲/۷6 
مترمربع پلاک شماره  ۱۰۴۰۰/۱ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف ۱8۳۱(

پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۴۵۳  رای   -6
جعفری  سلطانعلی  آقای   ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۹8 کلاسه 
فرزند روح اله در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۷6/۴۲ 
مترمربع پلاک شماره ۲۴ فرعی از ۱۱۵۷8 اصلی واقع در قم بخش 
۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از محمد تقی ادیبی گرکانی . )م الف ۱8۳۲( 
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۱8۰۲۴  رای   -۷
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۳۹6 آقای ابوالفضل شیرمحمدی 
مساحت ۴8/۲۵  به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  تقی  فرزند 
مترمربع پلاک شماره 88۷۷ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین 
و امیرحسین و زهرا خوئی فرزندان محمد احدی از وراث غلامعلی 

خوئی )م الف ۱8۳۳(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۵۱۴  رای   -8
مهدوی  محمدرضا  آقای   ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰68 کلاسه 
مرام فرزند حسین در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۵6 
مترمربع پلاک شماره 8 فرعی از ۱۰۴8۲ اصلی واقع در قم بخش 
۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی 

)م الف ۱8۳۴(
پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۴8۲  رای   -۹
کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۳۲۹۲ خانم خدیجه  زارع پور احمد 
آبادی فرزند محمدحسن در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
۵۷/۲۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی ۳ از ۱۰۴۷۳ اصلی واقع در قم 
بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از 

معصومه روحانی .) م الف ۱8۳۵(
۱۰ - رای شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۴۳8 مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۹۰6۰ خانم  فاطمه فخریه کاشان 
 ۹۹/۵ مساحت  به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  نوراله  فرزند 
مترمربع پلاک شماره ۷۳۱۱ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی . )م الف 

)۱8۳6
۱۱- رای شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴6۷۲ مربوط به پرونده 
ملاعلی  محمدجواد  آقای  کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۵۴ 
فرزند زید در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۱۴ مترمربع 

پلاک شماره ۳ فرعی از  ۱۱۲۳۹ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م 

الف ۱8۳۷(
۱۲- رای شماره ۱۳۹۷6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۵۹۱ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۲۰ آقای محمدابراهیم راستگو 
کنگلوئی فرزند عیسی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
۱۲۵ مترمربع پلاک باقیمانده 6 فرعی از ۱۱۰۹۳ اصلی واقع در قم 
بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت 

مشاعی .)م الف ۱8۳8(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از 
نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/04/26 
تاریخ انتشار دوم: 1397/05/10
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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فوتبالفراترازیکورزش

جام جهانی ۲۰۱8 روسیه موجی از هیجانات جهانی با ابزار فوتبال به وجود آورد که فارغ 
از مرزبندی های جغرافیایی، سیاسی، نژادی، جنسیتی و نتایج، پایان جام را برای قشرهای 

مختلف به علامت سوال تبدیل کرد. 
علامت سوالی که نشان داد جام جهانی فراتر از یک رقابت ورزشی، رویدادی در قاموس 
یک رخداد بین المللی است و می شود این تورنمنت را هم تراز با بسیاری از تحولات بزرگ 
سیاسی، اقتصادی و نظامی جهان شمول تلقی کرد. این ویژگی فراملی و جهان گستر فوتبال 
موجب شد تا جام جهانی ۲۰۱8 روسیه فارغ از اشک ها و لبخندهای پایان مسابقات، هیجان 
ویژه ای به طرفداران این رشته در سراسر جهان تزریق کند؛ هیجانی که از یک سو صدها 
هزار تماشاگر را به روسیه کشاند و در سوی دیگر برنامه های ویژه جام جهانی در شبکه های 

مختلف را به پربیننده ترین ها تبدیل کرد.
ویژگی وحدت بخش فوتبال را برخی از نظریه پردازان به »زبان فوتبال« برای جهانیان 
تعبیر می کنند؛ زبانی که فارغ از لغات و واژه های خاص در قالب یک بازی تیمی و قوانین 
ورزشی می تواند ایجاد کننده وحدت بین افراد مختلف جهان باشد؛ وحدتی که در قالب 
هواداری و تعصب نسبت به یک تیم یا ستاره ورزشی شکل خواهد گرفت و در نهایت به 
یک اجماع جهانی تبدیل می شود. در این اجماع دیگر روابط کشورها، قومیت، دین، نژاد یا 

مذهب ملاک نیست. 
سویه دیگر از رقابت های جام جهانی نبرد ملت ها در مسیر صلح جهانی است؛ این نبرد 
دیگر مانند گذشته و ورزش های تفریحی اعیان، خاص یک گروه نیست بلکه فعالیتی در 
مسیر صلح جهانی قلمداد می شود که در ذات خود خالق یکپارچگی و دوستی ملت ها است. 
این ویژگی و خصیصه بارز فوتبال موجب شد تا در یک ماه گذشته آوردگاه روسیه به جشنواره 

جذابی از فرهنگ و ورزش ملت ها تبدیل شود.
ویژگی های خاص فوتبال و فراگیری جام جهانی به عنوان جذاب ترین تورنمنت ورزشی 
جهان نشان داد، برد و باخت در کنار اشک و لبخندهایی که از دریچه دوربین خبرنگاران و 
شبکه های ورزشی به جهانیان مخابره شد، تنها کارکرد فوتبال نیست، بلکه واقعیت جشنواره 
فوتبالی جهان هیجان ذاتی است که از طریق یک زبان مشترک به تمامی نقاط جهان مخابره 
می شود. هنر واقعی فوتبال خلق صحنه های ماندگار در مستطیل سبز بود که می تواند تا 
سال ها در ذهن هواداران ثبت شود. با این شرایط، مستطیل سبز مکانی برای هنرآفرینی 
بازیکنانی بود که سعی داشتند با استفاده از تجربیات خود روی نیمکت، به دنبال خلق آثاری 
ماندگار در زمین باشند. این رشته ورزشی می تواند تجسمی از سمفونی مون لایت بتهوون، 
نقاشی ادوارد مونک یا شاهکارهای هنری ساخته دست بشریت باشد که نقش آفرینان آن 

بازیکن، مربی و تماشاگر است.
اما سویه دیگر جام جهانی، اعجاز ارتباطی این تورنمنت بین المللی بود. تورنمنتی که 
توانست به رسانه ای گسترده تر از لنز دوربین ها تبدیل شود. رسانه ای فراگیر که به خوبی 
تئوری »مارشال مک لوهان« نظریه پرداز ارتباطات، درباره »دهکده جهانی« را تفسیر کرد. در 
این دوره از جام جهانی ورزشگاه های چند ده هزار نفری روسیه، به دیگ های جوشانی تبدیل 

شدند که تب فوتبال را از این کشور پهناور به سراسر دنیا مخابره می کردند. 
با توجه به آنچه گفته شد تمرکز جهانیان بر تورنمنت ۲۰۱8 روسیه، مولفه هویت بخشی 
فوتبال، تبدیل شدن جام جهانی به رسانه ای فراگیر و هنر بازیکنان و ستارگان ورزشی در 
مستطیل سبز مجموعه ویژگی هایی بود که زمینه را برای شکل گیری کارناوال هایی از اقوام، 
نژاد و فرهنگ های مختلف در روسیه و سایر کشورهای جهان ایجاد کرد که بدون هیچ 
گونه تخاصم قومی و نژادی هر کدام فقط به دنبال برتری تیم محبوب خود بر رقیب بودند. 

بیست و یکمین دوره بازی های جام جهانی فوتبال از ۲۴ خرداد با بازی تیم های ملی 
روسیه و عربستان سعودی در مسکو آغاز شد و ۲۴ تیر با قهرمانی فرانسه به پایان رسید. تیم 
ملی فوتبال ایران در این دوره از بازی ها به همراه تیم های پرتغال، اسپانیا و مراکش در گروه 

دوم قرار داشت که با چهار امتیاز در مرحله گروهی حذف شد.

احتمال رو به رو نشدن ایران با عربستان؛

استیلی:فکرنمیکنمقرعهکشیمجددانجامشود
مدیر تیم ملی فوتبال امید درباره شائبه قرعه کشی مجدد مسابقات فوتبال بازی های 
آسیایی گفت که این اتفاق صورت نمی گیرد و احتمالا نام دو تیم امارات و فلسطین به 

گروه های شش گانه اضافه می شود.
هفته گذشته قرعه کشی مسابقات فوتبال بازی های آسیایی جاکارتای اندونزی برگزار شد 
و شاگردان کرانچار با عربستان، کره شمالی و میانمار در یک گروه قرار گرفتند تا مصافی 

حیثیتی با سعودی ها در بازی نخست داشته باشند.
 AFC در فاصله حدودا یک ماهه تا شروع این رقابت ها، رسانه های اماراتی مدعی شدند که
در برگزاری قرعه کشی اشتباه کرده و نام این تیم و فلسطین در قرعه کشی قرار نگرفته بود. 
مدیر ورزشی کمیته ملی المپیک امارات مدعی شده که AFC این اشتباه را پذیرفته و قرار 
است جسله ای برگزار شود تا راه حلی برای این مشکل ارائه شود. یعنی یا این دو تیم )امارات 

و فلسطین( به گروه ها اضافه شوند یا قرعه کشی دوباره انجام شود.
در صورت برگزاری مجدد قرعه کشی این رقابت ها به احتمال زیاد گروه ایران دچار تغییر و 

تحول می شود و شاگردان کرانچار شاید با عربستان دیدار نکنند.
با این وجود حمید استیلی، مدیر تیم ملی فوتبال امید در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
قرعه کشی مجدد امکان پذیر نیست، گفت: مگر می شود چنین اتفاقی صورت بگیرد؟ اگر 
AFC هم اشتباه کرده باشد، نهایتا نام این دو تیم را به گروه های شش گانه اضافه می کنند.  
قبل از مسابقات گفته شد که چند تیم انصراف دادند و به جای ۳۲ تیم، مسابقات با ۲۴ تیم 
برگزار می شود. او ادامه داد: حتی در سفر به عمان، مسئولان این تیم گفتند که قصد شرکت 

در بازی های آسیایی را ندارند.
همچنین بهزاد آزاد، سرپرست تیم ملی امید نیز در گفت وگو با ایسنا درباره این موضوع 
اظهار کرد: در دستورالعمل مسابقات، هشت گروه چهار تیمی وجود داشت اما قرعه کشی با 
شش گروه چهار تیمی انجام شد که این موضوع موجب تعجب ما هم شده بود. با خودمان 
فکر کردیم احتمالا هشت تیم انصراف دادند. او درباره اینکه تاکنون گزارشی درباره قرعه کشی 
مجدد مسابقات و یا اضافه شدن دو تیم امارات و فلسطین به گروه ها گفت: ما هم اندازه شما 
اطلاعات داریم. فعلا چیزی را ابلاغ نکردند. تنها دغدغه ما درباره قرعه کشی این است که ما 
برنامه ریزی خودمان را برای بازی های دوستانه انجام دادیم و برای شبیه سازی عربستان با 

عراق و برای شبیه سازی کره شمالی با چین دیدار می کنیم.

عبدی: امیدوارم بیرانوند و امیری بمانند

کارپرسپولیسبرابرالدحیلسختاست
پیشکسوت پرسپولیس می گوید ماندن 
امیری و بیرانوند به این تیم کمک شایانی 
پیشکسوت  عبدی  حسین  می کند. 
درباره  ایسنا،  با  در گفت وگو  پرسپولیس 
شرایط این تیم در فصل پیش روی گفت: 
پرسپولیس در پنجره نقل و انتقالات امسال 
نیم  در  و  شد  محروم  مبهمی  دلایل  به 
فصل اول به خاطر این محرومیت قادر به 
جایگزینی بازیکنان از دست رفته نیست. 
به این اتفاقات نمی شود مثبت فکر کرد 
موفقیت  و  دارد  وجود  باشگاه  هنوز  ولی 
باتوجه  تیم،  عملکرد  به  بستگی  باشگاه 
جدایی  درباره  وی  دارد.  داشته هایش  به 
احتمالی بیرانوند و امیری از پرسپولیس 
گفت: طبیعی است وقتی بازیکنی به جام 
احتمال  ندارد،  قرارداد  و  می رود  جهانی 
رفتنش بیشتر می شود. بیرانوند و امیری 

هم از این قاعده مستثنی نیستند و بازیکنان ذخیره و جایگزین باید تا آنجایی که می توانند 
کاستی های موجود را برطرف کنند. امیدواریم که این اتفاق رخ ندهد چون ماندن هر کدام از 
آن ها به تیم کمک شایانی می کند. عبدی در مورد بازیکنانی که نیم فصل دوم به پرسپولیس 
ملحق می شوند هم گفت: جذب این بازیکنان با توجه به بسته بودن پنجره نقل و انتقالات کار 
بسیار سختی بود. در حال حاضر بعضی از این بازیکنان تا نیم فصل بازی رسمی نمی کنند یا 
تا نیم فصل در تیمی دیگر بازی می کنند. به هر جهت پرسپولیس تصمیم سختی را گرفت 
چون از یک طرف می خواست این بازیکنان به تیم دیگری ملحق نشوند و از طرفی دیگر 
تیم های خارج از کشور آنها را به خدمت نگیرند. هماهنگی این بازیکنان با تیم کار بسیار 
سختی خواهد بود اما به هر جهت تدبیری بود که از طرف باشگاه صورت گرفته و باید دید چه 
نتیجه ای می دهد. وی همچنین در مورد بازی پرسپولیس با الدحیل قطر در لیگ قهرمانان 
آسیا گفت: پیش بینی زودتر از موعد کار خوبی نیست اما کار پرسپولیس در این بازی بسیار 
سخت است چون هر دو تیم در این بازی به دنبال پیروزی هستند. باید بازی انجام شود و دید 

چه پیش می آید. امیدواریم که این رقابت با پیروزی پرسپولیس خاتمه یابد.

مدیر عامل باشگاه گسترش فولاد تبریز گفت: با توجه به اینکه قرارداد سه جانبه بین 
گسترش و استقلال امضا شده است و شخص شجاعیان آن را امضا کرده باید با این شرایط 

او باید به گسترش فولاد تبریز برگردد.
هوشنگ نصیرزاده  ، در خصوص اینکه آیا باشگاه استقلال پول قرارداد داریوش شجاعیان را 
پرداخت کرده است یا خیر، گفت: نه، استقلال یک باشگاه بدقولی است که با ما کنار نیامده 
است در صورتی که ما با باشگاه استقلال کنار آمدیم. از ۲۵ اسفند تا به امروز هیچ پولی از 
باشگاه استقلال دریافت نکردیم در صورتی که این تیم را درک کرده ایم و می دانستیم  پولی 
که در باشگاه استقلال است نیاز این تیم و بازیکنان است چرا که در لیگ قهرمانان آسیا 
بازی می کند و هیچ فشاری به باشگاه نیاوردیم ولی تا به امروز هیچ اتفاقی صورت نگرفته 
و مسئولان باشگاه هیچ اقدامی برای حل این موضوع نکردند و کاملا نسبت به ما بدقولی 

کردند.
وی در ادامه گفت: مسئولان مالی باشگاه در جلسه توجیهی مدرسین کنفدراسیون در 
محل آکادمی مجموعه انقلاب حضور داشتند و من با آنها صحبت کردم و گفتم اگر پولی 
بابت انتقال یک بازیکن پرداخت نشود مجوز حرفه ای باشگاه متوقف شود. با توجه به اینکه 
قرارداد سه جانبه امضا شده است و شخص شجاعیان آن را امضا کرده باید با این شرایط به 
گسترش فولاد برگردد. به قول آفریقایی ها )فیل چه مرده و چه زنده( برای ما مهم نیست، 
ما اکنون که  او مصدوم هست کاری نداریم و باید تا شهریور ماه که پنجره نقل و انتقالات 

باز است به گسترش بازگردد.
وی در پایان در خصوص اینکه تکلیف باشگاه گسترش چه خواهد شد وآیا با فیروز کریمی 
همکاری خواهید کرد یا خیر، گفت: ما از پیشنهادات آقای کریمی خبر نداریم چه تیم هایی 
به او پیشنهاد دادند که به عنوان سرمربی فعالیت کند اما امروز نتیجه وضعیت باشگاه فولاد 
مشخص می شود. بعد از اینکه انتقال صورت گرفت و گسترش فعالیت خود را در لیگ ادامه 

داد با کریمی مذاکره خواهیم کرد تا برای لیگ برتر آماده شویم.

 مربی پیشین استقلال می گوید مامه تیام مهاجم سنگالی با رفتارهایی که دارد 
برای استقلال سم شده است. 

بهتاش فریبا   در خصوص شرایط این روزهای استقلال گفت: به اعتقاد من 
وضعیت استقلال خوب است. آنها اردوی خوبی را در ترکیه برگزار می کنند و کادر 
فنی تلاش می کند تا بازیکنان را به شرایط آرمانی برساند. البته نبود چند بازیکن 
به دلیل مصدومیت و استراحت ملی پوشان، شرایط را کمی برای کادر فنی سخت 
کرده است ولی اعتقاد دارم سایر نفراتی که در اردو هستند می توانند با تمرینات 

خوبی که انجام می دهند به شرایط آرمانی دست پیدا کنند.
وی تاکید کرد: با توجه به اینکه ما درشرایط کامل استقلال نیستیم کمی صحبت 
در خصوص وضعیت تیم سخت است. نبود جباروف، تیام، حسینی، کریمی می 
تواند دست شفر را تا حدودی ببندد ولی او سرمربی ای است که سال گذشته 
هم به جوانان اعتماد کرد و توانست نتایج قابل قبولی کسب کند. همانطور که 
منصوریان هم دو فصل پیش به جوانانش اعتماد کرد و توانست به رتبه دوم جدول 

لیگ دست پیدا کند.
بهتاش فریبا در ادامه خاطرنشان کرد: با پیوستن مرتضی آقاخان و حضور 
بازیکنانش قائدی، سهرابیان و با برطرف شدن مصدومیت چشمی و بازگشت 

منتظری با تجربه مطمئنا استقلال به شرایط ایده آلی خواهد رسید.
مربی پیشین استقلال در خصوص اعتراض هواداران مقابل وزارت ورزش به وزیر 
هم گفت: هواداران حق دارند که نگران تیمشان باشند. تیم رقیب توانسته با اینکه 
پنجره نقل و انتقالاتش بسته است بازیکنان خوبی به خدمت بگیرد اما استقلال 
هنوز به این مهم دست پیدا  نکرده است. مدیران استقلال حالا که نگرانی هواداران 
را می بینند باید شفاف سازی کنند و با مردم به راحتی صحبت کنند البته تا آنجا 
که من در جریان هستم مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره باشگاه تلاش خود را 
می کنند که بتوانند نفرات مورد نظر سرمربی تیم را جذب کنند اما چه اتفاقی 

می افتد که هنوز نتوانسته اند بازیکنان مد نظر را جذب کنند باید بدنبال پشت 
پرده این موضوع بگردیم.

وی در ادامه خاطرنشان کرد: هواداران نگران هستند و نمی خواهند شرایط 
سخت اوایل فصل گذشته دوباره تکرار شود. حالا که فضای مجازی توانسته دست 
خیلی از کسانی را که کم کاری و تخلف می کنند رو کند باید مسئولان استقلال 

به راحتی با هواداران صحبت کنند و آنان را از شرایط موجود آگاه سازند.
بهتاش فریبا در خصوص وضعیت ابراهیمی هم گفت: باید به این بازیکن حق 
داد. او در سالهای پایانی فوتبالش است و باید از لحاظ مالی تامین شود. وقتی در 
قطر به راحتی می تواند ۱۰ میلیارد تومان پول بگیرد پس او می گیرد و نمی 
ماند برای پولی که در ایران خواهد گرفت که آن هم مطمئنا به طور کامل به او 

پرداخت نمی شود.
وی تصریح کرد: خود من از سال ۹۱ و سال گذشته که در استقلال بودم طلبکار 

هستم اما آیا توانسته ام این مبلغ را دریافت کنم؟
مربی پیشین استقلال خاطرنشان کرد: امیدوارم مسئولان استقلال هر چه زودتر 
نفرات مورد نظر خود را جذب کنند زیرا آبی پوشان به دو، سه بازیکن بزرگ 

نیازمندند.
وی در خصوص رفتارهای تیام هم گفت: این بازیکن برای استقلال سم شده 
است. او باید یادش باشد تا قبل از حضورش در استقلال کسی او را نمی شناخت 
و شفر با هوش بالا توانست این بازیکن را به استقلال آورده و او را همانند فابیو 
جان واریو در استقلال ماندگار کند و تیام باشد کمی انعطاف داشته باشد و دوباره 

به استقلال بازگردد.
بهتاش فریبا در پایان خاطرنشان کرد: مطمئنم استقلال در این فصل به روزهای 
خوب خود باز می گردد و می توانیم او را یکی از مدعیان قهرمانی در پایان لیگ 

هجدهم بدانیم.

»لوکا مودریچ« کاپیتان تیم ملی کرواسی که یکشنبه شب گذشته عنوان 
بهترین بازیکن جام جهانی ۲۰۱8 را به خود اختصاص داده است، در کودکی 

در میان گرگ ها و در کوه های کرواسی چوپانی می کرد. 
به گزارش روز دوشنبه ایرنا به نقل از سایت البطوله، یکی از شگفتی های 
جام جهانی ۲۰۱8 روسیه راه یافتن تیم ملی کرواسی به مرحله نهایی و کسب 

عنوان نایب قهرمانی جام جهانی ۲۰۱8 بود. 
»لوکا مودریچ« هافبک بازی ساز تیم ملی کرواسی عنوان بهترین بازیکن 
جام جهانی ۲۰۱8 روسیه را از آن خود کرد و بالاتر از تمامی بازیکنان نامداری 
که در این رقابت حاضر بودند، ایستاد. رسانه های کرواسی گوشه هایی از 
زندگی این بازیکن را نقل کرده و در آن گزارش دادند که مودریچ در کودکی 
در یکی از خطرناکترین کوههای این کشور به نام »فلبیت« که به داشتن 
گله های گرگ مشهور بوده، چوپانی می کرده است. براساس این گزارش در 
فیلم مستندی که از این کوه به نام 'Wolf Attack Sequence' )پیامد حمله 
گرگ( در سال ۱۹۹۰ فیلمبرداری شده، کودکی در فیلم وجود دارد که بعدها 
مشخص می شود لوکا مودریچ است.  مودریچ در سال ۱۹8۵ در شهر »زادار« 

در خانواده ای فقیر بدنیا آمد و در کودکی در کوه فلبیت چوپانی می کرد.
کارگردان فیلم مستند درباره این مستند می گوید: هدف از این فیلم فهم و آشنایی با زندگی گرگ ها و تغییر نگاه نسبت به این 
حیوان بوده است که طی ضبط این فیلم با خانوده مودریچ آشنا می شود. زمانی که مودریچ در این فیلم در حال چوپانی به طور 
اتفاقی تصویر برداری شده، فقط ۵ سال داشته است. کارگردان این مستند گفته که در سال های اخیر به این نکته پی برده که 
کودکی که در فیلم او حضور دارد لوکا مودریچ است. تیم ملی کرواسی یکشنبه شب در دیدار نهایی این رقابت ها با نتیجه ۴ بر 
۲ مغلوب فرانسه شد و به مقام نایب قهرمانی جام جهانی ۲۰۱8 روسیه دست یافت. »کولیندا کیتاروویچ« رئیس جمهور کرواسی 
نیز روز گذشته در جشن فینال این مسابقه در حالی که از بازیکنان این تیم قدردانی و تشکر می کرد در حین تبریک به مودریچ 

اشک هایش سرازیر شد و تصاویر عاطفی خاصی رقم خورد که در شبکه های اجتماعی جهانی بازتاب گسترده ی داشت.

روسیهرکوردداربیشترینتماشاگرجامجهانینشد
خبرگزاری روسی اسپوتنیک گزارش داد که ۳ میلیون و ۳۱ هزار و ۷68 نفر برای تماشای 6۴ بازی فوتبال در ورزشگاههای 

روسیه حاضر شدند و آمار تماشاگران جام جهانی ۱۹۹۴ همچنان رکورد دار است. 
به گزارش روز دوشنبه اسپوتنیک به نقل از فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا(، در هر یک از چهار جام جهانی فوتبال گذشته 
بیش از سه میلیون تماشاگر حضور داشته اند که رکوردار آنها جام جهانی آمریکا در سال ۱۹۹۴ با ۳ میلیون و ۵۹ هزار تماشاچی 

است. جام جهانی ۲۰۱8 برای نخستین بار در روسیه از ۱۴ ژوئن تا ۱۵ ژوییه )۲۴ خرداد تا ۲۴ تیرماه( برگزار شد.
۱۲ ورزشگاه روسیه در ۱۱ شهر این کشور میزبان این مسابقات بودند.

تیم ملی فوتبال فرانسه یکشنبه شب با برتری ۴ بر ۲ مقابل کرواسی به عنوان قهرمانی بیست و یکمین دوره رقابت های جام 
جهانی دست یافت و برای دومین بار فاتح این رویداد بزرگ شد.

برای نخستین بار در ورزش های آبی کشور  رقم خورد

رکوردشکنیشناگرقمیدرزیرآبی
 Apnea( شناگر و غواص با سابقه استان قم نخستین بار در ورزش های آبی کشور موفق به ثبت رکورد رشته شنا زیرآبی با فین
DYN( شد.  اصغر زند ۳6 ساله که هم اکنون رئیس کمیته غواصی هیات نجات غریق و غواصی استان قم و مدرس ارشد 
فدراسیون نجات غریق و غواصی محسوب می شود، دارای مدرک مدرسی غواصی آزاد )فیری دایو( کشور نیز هست و برای 
نخستین بار رکورد شنا زیرآبی ایران را به نام خود ثبت کرد. وی که دارای مدرک مدرسی بین المللی درجه یک نجات غریق است 
و ۱8 سال سابقه فعالیت به عنوان ناجی غریق و مربی شنا در استان قم و کشور را دارد، در سال ۱۳۹۳ با ثبت عمق دید و دمای 
دریاچه سبلان در استان اردبیل خود را به عنوان رکورددار غواصی ارتفاع کشور مطرح کرد. زند که دارای عنوان قهرمانی مسابقات 
چندگانه استان قم و در رشته های رزمی نیز در سطح کشور عنوان کسب کرده، در گفت وگو با فارس اظهار کرد: بعد از ماه ها 
تمرین و پشتکار و برنامه های شبانه روزی با مربیگری استاد رضا بهره مند از امریکا، به این رکورد ورزشی برای نخستین بار در ایران 
دست یافتم. اصغر زند خاطرنشان کرد: این رکورد با حمایت هیات نجات غریق و غواصی استان قم به ریاست اصغر اسماعیلی 
رقم خورد و با تایید فدراسیون نجات غریق و غواصی، کمیته غواصی کل کشور، هیات قم و اداره کل ورزش و جوانان استان قم 
ثبت ملی نیز شده است. حکم ثبت رکورد ملی شنا زیرآبی با فین در حالی به نام اصغر زند مورد تایید مراجع ذیربط قرار گرفته 
است که وی در دریاچه جوان قم مسافت ۱۰۵ متری را در مدت زمان ۱ دقیقه و ۴۳ ثانیه طی کرده تا نخستین رکورددار این 

رشته در ایران لقب بگیرد.

نصیرزاده:

شجاعیانبایدبهگسترشبرگردد
بهتاش فریبا:

تیامبرایاستقلالسماست

مودریچ؛کودکچوپانیکهبهترینبازیکن
جامجهانیمیشود

امیرعابدینی: 

ادامه دادن با کی روش با این شرایط مقدور نیست

و  تصمیمات  ایران گفت:  فوتبال  فدراسیون  اقتصادی  رئیس سابق کمیته 
حرف های کی روش باعث شد که رئیس فدراسیون در بعضی تصمیمات کوتاه 

بیاید، با این شرایط اعتقاد دارم ادامه دادن با کی روش مقدور نیست. 
امیر عابدینی در گفت وگو با برنامه ورزشی رادیو تهران در خصوص عملکرد 
تیم ملی ایران در جام جهانی روسیه اظهار داشت: ایران در جام جهانی عملکرد 
خوبی را به نمایش گذاشت، من اعتقاد دارم که این جام جهانی با نظم خاصی 
برگزار شده است و حتی برای ایران حضور فغانی به عنوان یکی از داوران موفق 
این رقابت های یک دستاورد بزرگی است که باید به فال نیک گرفت. مردم نشان 
دادند که توقع خوبی از تیم ملی داشتند، از عملکرد بازیکنان تیم ملی در این 
رقابت ها راضی بودند و نتیجه تیم ملی با کسب چهار امتیاز در جام جهانی نشان 
داد که کار دوستان و مدیران ورزشی در فوتبال ایران  بسیار مناسب بوده است 
و باید عملکرد کی روش به عنوان سرمربی کارشناسی شود تا یک نمره خوب و 

متوسطی را بگیرد. 
مدیرعامل اسبق پرسپولیس در ادامه در خصوص اختلاف برانکو و کی روش نیز 

اظهار داشت: من تعجب کردم به شخصه وقتی که بعد از جام جهانی صحبت هایی 
به  اتفاق برمی گردد  این  از سوی کی روش شنیدم، متأسف شدم چرا که  را 
مدیریت فوتبال، مدیریت دامنه گسترده ای دارد و فقط تخصصی نیست، نباید 
در بعضی تصمیمات احساسی عمل کرد، باید باور کنیم که یک جامعه کنش و 
واکنش هایی دارد، اگر احساسی تصمیم بگیریم مطمئنا لطمه خواهیم خورد، من 
از صحبت های کی روش تعجب کردم، به هر حال برانکو نشان داده است مربی 
است که حرفی برای گرفتن دارد و در آسیا و جهان شناخته شده است، حتی 
کی روش هم در جهان رزومه خوبی دارد، اما نباید با یک سری حرف ها کام مردم 
را تلخ کرد، نباید برای هر اتفاقی تنش ایجاد شود، تا خوشحالی مردم از بین برود، 

به نظرم صحبت های کی روش منطقی نبود و این اتفاق کام مردم را تلخ کرد. 
امیر عابدینی در ادامه در خصوص اینکه به نظر شما باید با کی روش تا جام 
ملت های آسیا قرارداد امضا کرد یا خیر، گفت: زمانی که آقای کفاشیان هشت 
سال ریاست فدراسیون فوتبال را برعهده داشتند، مقطعی از رفتارهای کی روش 
گله مند بودند و معتقد بودند که کی روش تنش ایجاد می کند، زمانی که تاج 

به ریاست فدراسیون رسید، معتقد بود که باید این حال و هوا را تحمل کرد تا 
جام جهانی. به نظرم نظام مدیریت فوتبال ایران باید در رابطه با کی روش و هر 
فرد دیگری قاطع تصمیم بگیرد، اما متأسفانه ورزش ما به افرادی که خارجی 
هستند بیشتر اعتقاد دارد و احساس می کنند این افراد دلسوز هستند. تصمیمات 
و حرف های کی روش باعث شد که رئیس فدراسیون در بعضی تصمیمات کوتاه 
بیاید، من اعتقاد دارم ادامه دادن با کی روش با این شرایط مقدور نیست. من 
می دانم که مردم کی روش را دوست دارند، اما اینکه در زمان حضور کی روش 
در زمان فوتبال چه کارهایی انجام دادیم یا ندادیم، باید کارشناسی شود، اینکه 
یک لژیونر روی نیمکت تیم ملی در جام جهانی قرار بگیرد درست نیست، باید 
از بازیکنان لیگ برتر استفاده کنیم، ما باید از استعدادهای داخل کشور استفاده 
کنیم تا بتوانیم روز به روز پیشرفت کنیم، معتقدم  پس از صحبت های من این 
مصاحبه ترجمه خواهد شد و به گوش کی روش می رسد و حتما مواضع خاصی 

نسبت به صحبت های من دارد. 
عابدینی در ادامه گفت: من چه زمانی که بازی کردم و چه زمانی که به عنوان 
مدیر در فوتبال فعالیت کردم، مربیان بزرگی را دیدم که به فوتبال ایران آمدند 
مثل بلازوویچ مثل رایکوف و خیلی های دیگر، آیا تنشی به وجود آمد؟ آیا 
درگیری بین اهالی فوتبال به وجود آمد؟ ما نباید در بعضی تصمیمات احساسی 
عمل کنیم،  ما ایرانی هستیم و دلمان برای کشور ایران و فوتبال ایران می سوزد، 

نباید فکر کنیم یک خارجی دلسوز کشورمان است. 
*برانکو مشکل بیرانوند را حل می کند 

 مدیرعامل سابق پرسپولیس در ادامه درباره حضور بازیکنان ایرانی به خارج 
کشور چقدر می تواند تأثیرگذار باشد و رفتن علیرضا بیرانوند از پرسپولیس آیا 
درست است یا خیر، گفت: فوتبال یک مارکت است که باید از آن استفاده کنیم، 
مطمئنا حضور بازیکنان ایرانی در خارج از کشور می تواند برای فوتبال ایران مفید 
باشد، حتی حضور مربیان و یا داوران ایرانی در سطح جهانی، آبروی ایران را 
حفظ می کند، چرا نباید فوتبالیست های ایرانی در بازار جهانی حاضر شوند؟ این 
به نفع فوتبال ایران خواهد بود، اما در خصوص بیرانوند باید بگویم که من اعتقاد 
دارم برانکو در حال حاضر شرایط فوتبال ایران و پرسپولیس را می داند و به دنبال 
بازیکن سازی است و همیشه به جوانان بها داده است، اگر پرسپولیس نتواند 
بازیکن مدنظر خود را بگیرد، باید این مشکل حل شود و بیرانوند حداقل قرارداد 
شش ماهه با پرسپولیس امضا کند و در پرسپولیس بماند تا بازیکن جایگزین 

اضافه شود، مطمئنا این مشکل را برانکو حل می کند. 
وی در پایان در خصوص اینکه گفته می شود باید هفت بازیکن تیم ملی ایران 
از سربازی معاف شوند، گفت: بازیکنی که در سطح ملی در رشته های مختلف 
قرار می گیرد، از نظر من یک سرباز ایرانی است که از نام کشور دفاع می کند، 
باید به این جوانان بها داده شود و شرایط را مهیا کنند تا بتوانیم در همه عرصه ها 

موفق شویم.  

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال:

حرفهایمجیدیازرویعصبانیتبودهاست
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال  گفت :فرهاد مجیدی یکی از سرمایه های 
بزرگ باشگاه استقلال است و در آینده یکی از بازوهای استقلال می شود. ما نباید 
سرمایه های خودمان را بسوزانیم. احترام ویژه ای برای مجیدی قائلم چون انسان 
بزرگی است. قطعا در آینده از تجربیات او استفاده می کنیم. اینکه ایشان گفته است 
مدیران استقلال دسته جمعی استعفا بدهند از روی عصبانیت بوده است. مجیدی 

از این روحیه ها ندارد!
سن زمانی، با بیان اینکه به نقل و انتقالات باشگاه استقلال نمره ۱۰ می دهد، از 
تشکیل یک کارگروه برای خرید بازیکنان جدید از نیم فصل خبر داد. عضو هیات 
مدیره استقلال همچنین در واکنش به موضعگیری تند فرهاد مجیدی تاکید کرد که 

صحبتهای این پیشکسوت استقلال از روی عصبانیت بوده است.
* خروجی نقل و انتقالات آنطور که فکر می کردیم نبود

من نظرات خودم را قبلا درباره خرید بازیکنان جدید گفته ام. خروجی نقل و 
انتقالات آنطور که فکر می کردیم نبود. ضعفهایی را در مجموعه نقل و انتقالات 

باشگاه می بینیم ولی به هرحال دوستان زحمت خودشان را کشیدند.
*توان توفیقی بیشتر از این نبود

بنده به نقل و انتقالات نمره ۱۰ می دهم. آقای توفیقی )معاون باشگاه استقلال( هم 
زحمتش را کشید ولی توانش بیشتر از این نبود!

* نیم فصل کمیته نقل و انتقالات تشکیل می دهیم
برای نیم فصل کمیته ای برای نقل و انتقالات و با حضور چند نفر تشکیل می دهیم 
که قوی تر در این زمینه کار کنیم. البته باید از حمایت های وزیر ورزش تشکر کنم 
که در این دو سال از نظر مالی و معنوی همیشه در کنارمان بود و زمان هایی که تیم 

در خطر حذف قرار داشت، از ما پشتیبانی کرد.
* جای نگرانی نیست

استقلال به آنچه که دنبالش است تا قبل از شروع لیگ می رسد. جای نگرانی وجود 
ندارد. با تمام توان لیگ را شروع می کنیم و بر خلاف دوره های قبل، از همان هفته 

اول استارت قهرمانی می زنیم.
* حتما تست پزشکی کریمی مثبت بوده است

باوجود اینکه آقای ملکی عضو هیات مدیره اعلام کرده بود کریمی مصدوم است 
ولی ما شرط امضای قرارداد با این بازیکن را انجام تست های پزشکی گذاشته بودیم. 
قطعا کادر پزشکی هم نظر مثبت داده که قرارداد امضا شده است. ما با هیچکس 

شوخی نداریم و اگر بازیکنی مشکل داشته باشد، قرارداد نمی بندیم.
* ورزشگاه آزادی مشکل دارد، سوپرجام زمان دیگری برگزار می شود

باتوجه به مشکلات ورزشگاه آزادی تاریخ سوپرجام احتمالا عوض می شود. در شان 
سازمان لیگ نیست باوجود این مشکلات، به اجبار حرفش را برای برگزاری سوپرجام 
به کرسی بنشاند! به جای این کارها برنامه ریزی های بلندمدت انجام بدهند. سازمان 

لیگ می خواهد چه چیزی را ثابت کند؟!
* بعید است حسینی شکایت کرده است!

مجید حسینی فعلا در حال مذاکره است. اگر رفتن او از نظر مالی به نفع استقلال 
باشد با آن موافقت می کنیم. بعید می دانم حسینی از استقلال شکایت کرده باشد. 
به دوستان توصیه می کنم مسائل داخل خانواده را بین خودمان حل کنیم و پیش 

بیگانه نروند!
* نباید احتمال تغییرات را رد کنیم

درباره احتمال تغییرات در باشگاه استقلال باید بگویم تغییرات همه جا هست و 
فقط مختص استقلال نیست. این احتمالا همیشه هست و نباید آنرا رد کنیم! هرچه 

خیر باشد اتفاق می افتد.

*غفار میرزایی
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5 علمیوسلامت

چگونهدرتابستانکمترعرقکنیم
مصرف ویتامین های گروه B، منیزیم، میوه های سبک و آبدار مانند انگور و خربزه و 

کاهش مصرف کافیین از تعرق زیاد بدن در فصل گرما جلوگیری می کنند.
 عرق کردن برای خنک کردن و تعدیل دمای بدن لازم است و کسی نمی تواند جلوی 
تعرق خود را بگیرد اما با انجام اقداماتی می توان از تعرق بیش از حد بدن جلوگیری کرد.

در این گزارش یک متخصص تغذیه با توجه به تداوم موج گرما در جهان، راهکارهایی را 
برای خنک کردن بدن در زمانی که دمای هوا بسیار بالاست ارائه داده است. به گفته این 
متخصص با مصرف ویتامین های گروه B می توان استرس که خود موجب افزایش تعریق 
بدن می شود را کاهش داد و با مصرف منیزیم جایگزینی برای الکترولیت های از دست 
رفته بدن ایجاد کرد. همچنین با مصرف میوه های سبک و آبدار مانند انگور و خربزه که 
به راحتی هضم می شوند و نیز با کاهش مصرف کافیین به کاهش تعریق بدن در فصل 

گرما کمک می شود.
B مصرف ویتامین های گروه*

ویتامین های گروه B به تنظیم هورمون ها و کنترل سطح استرس بدن کمک می کنند.
بطور معمول تعریق بدن انسان را عصبی می کند؛ در این شرایط حرارت بدن افزایش یافته 
و موجب نارضایتی فرد می شود.  تعریق ناشی از استرس یکی از دلایل اصلی هایپرهیدروز 
یا تعرق بیش از حد است. ویتامین های گروه B نقش مهمی در پیوند سیستم های غدد 
درون ریز و عصبی دارند ؛ هر دوی این سیستم ها نقش مهمی در مبارزه بدن با استرس 
ایفا می کنند. زمانی که انسان تحت استرس قرار دارد، بدن با ترشح هورمون های استرس 
مانند کورتیزول و آدرنالین به مغز دستور می دهد که یا با استرس مبارزه یا آن را ایجاد 
کند. یکی از اهداف اصلی ویتامین های گروه B ، کورتیزول است. چند مطالعه نشان داده 
اند که ویتامین B6 )پیریدوکسین(، B۹ )فولات یا اسید فولیک( و B۱۲ )کوبالامین / 

سایانوکوبالامین( می تواند به تنظیم میزان هورمون استرس کمک کند.
*منیزیم ماده معدنی ضروری برای مبارزه با تعرق بیش از حد

عرق در واقع ادرار بسیار رقیق محسوب می شود؛ به همراه مایعی که در جریان تعریق از 
بدن انسان خارج می شود، الکترولیت های زیادی نیز از دست می روند.

از سوی دیگر مواد معدنی اجزاء سازنده سیستم های عصبی هستند و بنابراین اگر 
الکترولیت هایی مانند سدیم، کلسیم و به ویژه منیزیم دوباره تجدید نشوند باعث بروز 
آسیب می شود زیرا اعصاب توانایی خود را برای کنترل باز و بسته کردن موثر منافذ بدن از 
دست می دهند. منیزیم یک ماده معدنی مهم است زیرا نه تنها در انتقال سیگنال عصبی 
نقش دارد بلکه سیستم های عصبی ما را برای تطابق با تنش های روزانه زندگی توانمند 
می سازد. این بدان معنی است که مصرف منیزیم تاثیر دو گانه ای بر اعصاب و غدد عرق 
بدن دارد. زیرا زمانی که عرق می کنیم منیزیم زیادی از دست می دهیم. بنابراین مصرف 
مکمل منیزیم و ویتامین B اضافی بعلاوه خوراکی های غنی از این مواد مانند سبزیجاتی 
که برگ سبز تیره دارند، مغز خشکبار و زرده تخم مرغ شروع خوبی برای تامین این مواد 
معدنی در بدن و حمایت از سیستم عصبی هستند که می تواند به تنظیم تعرق بیش از 

حد بدن کمک کند.
* مصرف میوه های سبک و آبدار

مصرف خوراکی های سنگین مملو از پروتیین های حیوانی موجب تعرق بیشتر می 
شود. تئوری این است که مصرف پروتیین حیوانی پر چرب باعث فشار بر سیستم هاضمه 
بدن می شود که می تواند بدن را بیشتر گرم کند. از سوی دیگر بدن برای پردازش این 
خوراکی ها به انرژی بیشتری نیاز دارد که باعث سوزاندن بیشتر سوخت بدن می شود؛ 
این موضوع به افزایش دمای بدن و در نتیجه تعریق بیشتر منجر می شود. بنابراین در 
فصل گرما باید بیشتر خوراکی های سبک و کمتر پروتیین های حیوانی مصرف کرد و تا 
حد ممکن خوراکی های پایه گیاهی مصرف کرد. همچنین خوراکی های سنگین مملو از 
کربوهیدارت نیز موجب افزایش دمای بدن می شوند زیرا سوزاندن گلوکز اضافی ناشی از 
این خوراکی ها به آزاد سازی انرژی و گرما منجر می شود. به گفته این متخصص تغذیه، 
مصرف میوه به جای کربوهیدارت ها و گوشت می تواند به خنک شدن بدن کمک کند 
زیرا هضم میوه راحت است و محتوی بالای آب و الکترولیت آنها به تجدید مقدار زیاد آب 
و الکترولیتی که از طریق تعرق زیاد از بین می رود، کمک می کند. این متخصص تغذیه 
توصیه می کند که در فصل گرما برای کاهش تعرق بدن می توان خوراکی های مملو از 
آب و خنک کننده بدن مانند هندوانه، انگور، کرفس، خیار و تربچه مصرف کرد. از سوی 
دیگر برای کمتر عرق کردن در فصل گرما باید کافیین نیز کمتر مصرف کرد . کافیین یک 
محرک است و بر سیستم عصبی مرکزی )مغز و ستون نخاع( تاثیر می گذارد. کافیین 
موجب آزاد سازی آدرنالین می شود؛ آدرنالین هورمون استرس دیگری است که بر واکنش 
جنگ یا گریز تاثیر می گذارد. واکنش جنگ و گریز )Fight-or-Flight Response( یک 
واکنش فیزیولوژیک است که جانوران در پاسخ به ادراکاتشان نسبت به موقعیت های 
خطرناک، حمله، یا در اقدام برای نجات خود نشان می  دهند. این متخصص تغذیه می 
گوید که کافیین موجب افزایش فشار خون می شود و همچنین می تواند غدد عرق را از 

طریق آدرنالین فعال سازد.
* فواید مصرف گیاه مریم گلی در کاهش تعریق بیش از حد بدن

مریم گلی از خانواده نعناع است که بیشتر از برگ  های آن استفاده می  شود؛ مریم گلی 
گیاه تلخ مزه  و دارای اسانس و رایحه ی مشخصی است. سال هاست که گیاه مریم گلی 
بطور سنتی برای کاهش تعریق بیش از حد بدن و عرق کردن های شبانه مصرف شده 
است. فواید گیاه مریم گلی برای کاهش تعرق بیش از حد توسط اداره نظارت بر دارو و 
غذای آمریکا )FDA( و کمیسیون E رسما تایید شده است. کمیسیون E موسسه ای است 
در کشور آلمان که مستندات قابل قبول در مورد گیاهان و اثرات درمانی و عوارض جانبی 
یا ناخواسته آن ها را در مونوگرافی آن گیاه می آورد. همچنین گیاه مریم گلی یک منبع 
طبیعی فلاونوئیدها و پلی فنول ها است که آن را به یک آنتی اکسیدان و یک ضد باکتری 
بزرگ تبدیل می کند. همچنین اسید اورسولیک که یک جزء روغن گیاه مریم گلی است 

خواص ضد التهابی قویی دارد.

دبیر اجرایی پنجمین کنگره ارتوپدی منطقه ای شمال ایران:

دلایلیکهمنجربهتعویضمفصلزانومیشود
دبیر اجرایی پنجمین کنگره ارتوپدی منطقه ای شمال ایران با اشاره به دلایلی که منجر 
به تعویض مفصل زانو می شود، گفت: زنان به دلیل پوکی استخوان نسبت به مردان بیشتر 

عمل تعویض مفصل زانو برای آنها انجام می شود. 
اسرافیل زنجانی در آستانه برگزاری پنجمین کنگره منطقه ای شمال ایران و چهاردهمین 
سمینار ارتوپدی شاخه آذربایجان اظهار داشت: این کنگره ۲۷ تا ۲۹ تیرماه سال جاری در 
تبریز با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته در حوزه ارتوپدی برگزار می شود و جدیدترین 
دستاوردهای علمی در حوزه آرتروپلاستی زانو، شانه و آرنج، هیپ و همچنین موضوعات 
شکستگی اندام های فوقانی و تحتانی و ارتوپدی اطفال مورد بحث و گفتگو قرار می گیرد.  
وی با بیان اینکه منظور از منطقه شمال ایران، استان های مشهد، کرج، قزوین، تهران، 
آذربایجان شرقی و غربی، اردبیل و شهرهای مربوطه است، افزود: این کنگره برای شرکت 
کنندگان دارای امتیاز بازآموزی بوده و برگزاری آن نتایج موثری در حوزه ارتوپدی به همراه 
دارد. دبیر اجرایی پنجمین کنگره منطقه ای شمال ایران و چهاردهمین سمینار ارتوپدی 
شاخه آذربایجان در ارتباط با موضوع آرتروپلاستی اظهار داشت: آرتروپلاستی در واقع 
بازسازی مفصل با استفاده از ایجاد یک مفصل مصنوعی بوده و زمانی که مفصل ساییده 
شده و از بین می رود می توان از مفصل مصنوعی برای بیمار استفاده کرد. زنجانی بیان 
داشت: از دلایلی که منجر به تعویض مفاصل می شود آرتروز پیش رفته و شکستگی های 
چند قطعه ای و تومور های استخوانی را می توان نام برد. وی افزود: در زنان به دلیل شیوع 
پوکی استخوان بیشتر از مردان عمل آرتروپلاستی انجام می گیرد در افراد بالاتر از 6۵ سال 
علاوه بر موارد ذکر شده شکستگی های ناحیه گردن ران نیز منجر به تعویض سر فمور 
می شود. دبیر اجرایی پنجمین کنگره منطقه ای شمال ایران و چهاردهمین سمینار ارتوپدی 
شاخه آذربایجان  گفت:شیوع آرتروپلاستی در مفاصل زانو و ران بیشتر از شانه  و آرنج می 
باشد .آرتروپلاستی زانو در ایران نسبت به خارج از کشور بیشتر می باشد.استفاده بیش از 
حد از پله و همچنین چاقی از عوامل مستعد کننده آرتروز زانو و مفصل ران می باشد اما 
در شانه و آرنج بیشتر به علت تومور های استخوانی و شکستگی های چند قطعه ای داخل 
مفصلی منجر به مفصل مصنوعی می شود.  وی با اشاره به این که مفصل های مصنوعی 
هم نوع خارجی و هم ایرانی دارد، گفت: عمل جراحی استفاده از مفصل مصنوعی در بدن 
بیمار در ایران موفقیت آمیز بوده و تقریباً اکثر بیماران از انجام این عمل ابراز رضایت دارند.  
این متخصص ارتوپدی با اشاره به اینکه زنان به دلیل آمار بالای پوکی استخوان بیشتر از 
مردان دچار ساییدگی مفصل زانو و آرتروز می شوند، گفت:  به همین علت عمل استفاده از 
مفصل مصنوعی در زنان آمار آن بیشتر از مردان است همچنین به طور کلی آرتروپلاستی 

زانو یا استفاده از مفصل مصنوعی آمار آن در ایران نسبت به میانگین جهانی بیشتر است.

متخصص ارتوپدی هشدار داد 

بهشکستهبندمراجعهنکنید
 متخصص ارتوپدی نسبت به مراجعه افراد به شکسته بندها هشدار داد و گفت: قطع 
عضو و مرگ از خطرات عدم توجه به شکستگی و درمان اشتباه توسط شکسته بند است. 
علیرضا صادق پور در ارتباط به مراجعه افراد به شکسته بند به دلیل شکستگی یا دررفتگی 
اظهارداشت: طی ۵۰ تا 6۰ سال پیش شکسته بندها کمک های زیادی به مردم می کردند 
و تا آن زمان جراح ارتوپدی نبود و این افراد کارهایی را که تجربی یاد گرفته بودند انجام 
می دادند ولی الان در همه شهرها متخصص ارتوپدی وجود دارد و دلیل منطقی برای 
مراجعه به شکسته بند نیست.  این متخصص ارتوپدی با بیان اینکه در برخی از شهرها 
مراجعه افراد به شکسته بندها بسیار زیاد است، گفت: این مسأله عوارض زیادی را برای 
بیمار می تواند به همراه داشته باشد. وی گفت: گاهی شکسته بندها علیرغم اینکه فرد نیاز 
به جراحی دارد محل شکستگی را محکم بسته تا آن عضو حرکتی نداشته باشد ولی این 
موضوع سبب فشار روی عروق و عضله شده و به آن آسیب می رساند و می تواند فلجی 
دست و حتی قطعی عضو را به همراه داشته باشد. صادق پور خاطرنشان کرد: آمبولی نیز به 
ویژه در افراد مسن به دلیل شکستگی شایع بوده که شکسته بند هیچ اقدامی در این زمینه 
نمی تواند انجام دهد ولی در بیمارستان در صورت مشکوک شدن به این قضیه پزشک داروی 

رقیق کننده خون تجویز کرده تا از لخته و آمبولی و در نهایت مرگ فرد جلوگیری شود.

اگر به تازگی خال یا لکه ای جدید در چشم شما پدیدار شده است، باید برای بررسی 
دقیق شرایط به چشم پزشک مراجعه کنید. 

کمتر پیش می آید که به سلامت چشم های خود توجهی داشته باشیم، مگر این 
که آنها با مشکلی مواجه شده باشند. اما سلامت این اندام های کلیدی نباید این گونه 

نادیده گرفته شود.
شما باید به ایجاد هر گونه تغییر در دید و بینایی خود مانند تاری، دوبینی یا مشاهده 
نقاط روشن توجه داشته باشید و با مراجعه به پزشک پیش از آن که دیر شود دلیل 
دقیق بروز این شرایط را شناسایی کنید. ایجاد تغییر در بینایی نه تنها ممکن است 
با بروز مشکل در چشم ها مرتبط باشد، بلکه می تواند نشانه ای از شرایط خطرناک 

دیگر مانند تومور، سکته مغزی یا حتی سرطان باشد.
بر همین اساس است که چشم پزشکان انجام معاینه چشم هر یک یا دو سال یک 

بار را توصیه می کنند، حتی اگر با مساله خاصی مواجه نباشید.
در صورت مواجهه با هر یک از علائم زیر بهتر است هرچه سریع تر به چشم پزشک 

مراجعه کنید.
مشاهده تارعنکبوت های متحرک و جرقه های نور 

در قسمت پشتی کره چشم، بخشی به نام زجاجیه وجود دارد و قوام آن همانند 
سفیده تخم مرغ است. با افزایش سن، این مایع ژله ای هرچه بیشتر حالت مایع به 
خود می گیرد و موجب ایجاد اجسام شناور می شود که شبیه به تارعنکبوت یا نقاطی 

در میدان دید به نظر می رسند.
آنها به طور معمول بی ضرر هستند - احتمالا یک یا دو بار آنها را تجربه می کنید 
- اما اگر به ناگاه متوجه افزایش این اجسام شناور شده اید، باید بلافاصله به چشم 
پزشک مراجعه کنید. این شرایط می تواند به واسطه پارگی در شبکیه و رگ های 
خونی شکل بگیرد. اگر جرقه های نور را نیز مشاهده می کنید، این می تواند نشانه ای 

از جداشدگی شبکیه باشد که می تواند به کوری منجر شود.
با توجه به مکان و اندازه پارگی، پزشک ممکن است درمان با لیزر یا انجماد، تزریق 
یک حباب گازی درون چشم برای بازگرداندن شبکیه به مکان اصلی خود، یا عمل 

جراحی را مد نظر قرار دهد.
قرمزی یا خشکی بیش از حد چشم ها 

قرمزی به معنای تحریک شدن چشم و گشاد شدن رگ های خونی آن است و این 
شرایط می تواند به واسطه عوامل مختلفی از قبیل یک محرک شیمیایی مانند پیاز، 
یا یک واکنش آلرژیک )به عنوان مثال گرده گیاه یا موی حیوان خانگی( شکل بگیرد.
خشکی از دلایل دیگر تحریک چشم باشد. در این شرایط چشم به میزان کافی 
اشک تولید نمی کند تا روانسازی صورت بگیرد. برای بهبود این شرایط به طور معمول 
استفاده از روانساز یا اشک های مصنوعی چشم توصیه می شود. اگر این روش موثر 

واقع شود، احتمالا دیگر نیازی به مراقبت پزشکی نیست.
اما اگر مشکل همچنان پابرجا باقی بماند، باید به چشم پزشک مراجعه کنید. وی 
می تواند تولید اشک چشم شما را بررسی کرده تا دریابد آیا با خشکی مزمن چشم یا 
یک اختلال خودایمنی مواجه هستید که نیازمند چیزی بیشتر از قطره های چشمی 

است یا خیر.
ابتلا به دوبینی 

زمانی که هر دو چشم باز هستند، دوبینی می تواند به معنای عدم هم ترازی مناسب 
عضلات چشم های شما باشد. این شرایط ممکن است به واسطه یک مشکل عصبی 

یا حتی یک تومور مغزی یا سکته مغزی شکل گرفته باشد.
دوبینی در یک چشم که کمتر شایع است می تواند به واسطه آب مروارید یا مساله 

ای مربوط به شبکیه شکل گرفته باشد.
اگر فقط یک مساله عضلانی باشد، گاهی اوقات منشورها می توانند به طور موقت 
در عینک ها استفاده شوند تا به اصلاح دید کمک کنند. همچنین، در برخی موارد 

امکان انجام عمل جراحی برای اصلاح نامیزانی عضلانی وجود دارد.
اما اگر یک مشکل عصبی وجود داشته باشد، به طور معمول چشم پزشک انجام 
ام آر آی یا سی تی اسکن را تجویز خواهد کرد. به احتمال زیاد متخصصان دیگری نیز 

در روند درمان دخالت خواهند داشت.
احساس درد یا سوزش در چشم ها 

التهاب یا تحریک در این زمینه مقصر اصلی محسوب می شود. به طور معمول 
شرایطی به نام بلفاریت که به واسطه باکتری ها یا کرم های میکروسکوپی ساکن پلک 
ها شکل می گیرد موجب احساس خارش و سوزش می شود. شامپوی بچه به همراه 

آب گرم یک راه حل سریع برای بهبود این شرایط است.
از دلایل دیگر می توان به گل مژه، عفونت، و التهاب دردناک غده چربی پلک اشاره 
کرد. پزشکان به طور معمول از کمپرس ها برای کاهش التهاب استفاده می کنند. اگر 
توده ایجاد شده از این طریق بهبود نیابد، ممکن است به انجام عمل جراحی نیاز باشد.
همچنین، ممکن است با آفتاب سوختگی در چشم خود مواجه باشید که این 
شرایط به نام فوتوکراتیت شناخته می شود و پرتوهای فرابنفش خورشید یا منابع نور 
مصنوعی مانند لامپ های برنزه سازی بدن موجب آن می شوند. اگر نور خورشید از 
سطحی مانند شن، آب، یخ یا برف منعکس شده باشد، فتوکراتیت به نام برف کوری 
نیز شناخته می شود. این شرایط معمولا به خودی خود بهبود می یابد، اما در صورت 
وجود خطر عفونت پزشکان ممکن است استفاده از قطره های چشمی را نیز تجویز 

کنند.
خال یا لکه ای جدید در چشم 

اگر به تازگی خال یا لکه ای جدید در چشم شما پدیدار شده است، باید برای بررسی 
دقیق شرایط به چشم پزشک مراجعه کنید.

گاهی اوقات نیز ممکن است خال یا لکه در پشت چشم شما شکل گرفته باشد و به 
طور کامل از آن بی اطلاع باشید. نگرانی که درباره خال ها وجود دارد این است که می 

توانند به طور بالقوه بدخیم شده و شرایطی به نام ملانوم شکل بگیرد.
این شرایط بسیار نادر است، اما مد نظر قرار دادن آن بی ضرر نیست. اگر یک تومور 
یا ملانوم در پشت چشم شکل گرفته باشد، ممکن است علائمی مانند تاری دید 
و جداشدگی کامل شبکیه خیلی زود پدیدار شوند و در صورت مواجهه با آنها باید 

بلافاصله به چشم پزشک مراجعه کرد.

داروهاییخطرناکدرفصلتابستان
داروهای ضد افسردگی تغییراتی را در شیمی مغز ایجاد کرده و بر انتقال دهنده های 
عصبی موجود در آن تاثیر می گذارند. این شرایط می تواند در تنظیم دما تداخل ایجاد 
کرده و موجب تعریق بیش از حد شود.  با افزایش دما در ماه های گرم سال، محافظت از 
خود در برابر گرما از اهمیت ویژه ای برخوردار می شود. و در شرایطی که بیشتر مردم با 
انجام کارهایی مانند نوشیدن آب بیشتر و قرار گرفتن در محیط هایی خنک یا سایه آشنا 
هستند، این نکته که داروها نیز می توانند به طور خطرناکی تحت تاثیر گرمای تابستان قرار 
بگیرند، چندان مورد توجه قرار نمی گیرد.   گرمای بیش از حد در ترکیب با مصرف دارو 
می تواند به کاهش تعریق، افزایش خطر کم آبی بدن و دیگر عوارض جانبی منجر شود. از 
این رو، صحبت با پزشک درباره خطرات بالقوه داروها و چگونگی مراقبت و استفاده از آنها 

در گرمای تابستان اهمیت دارد.
آنتی کولینرژیک : آنتی کولینرژیک ها به منظور مهار تکانه های عصبی که حرکت 
عضلانی غیرارادای را کنترل می کنند، یک انتقال دهنده عصبی به نام استیل کولین را 
مسدود می کنند. این داروها برای درمان شرایطی مانند مثانه بیش فعال و بی اختیاری، 
بیماری مزمن انسدادی ریه، آسم و بیماری پارکینسون استفاده می شوند. این داروها 
می توانند موجب کاهش تعریق شوند که دمای بدن را افزایش می دهد و می تواند در 
دماهای بالا خطرناک باشد. از داروهای آنتی کولینرژیک می توان به داریفناسین، بنزتروپین 

مسیلات، فسوترودین، دی سیکلومین، و تولترودین اشاره کرد.
داکسی سایکلین : داکسی سایکلین برای درمان عفونت های باکتریایی، مانند نام 
بیماری لایم، استفاده می شود. حساسیت به نور خورشید یکی از عوارض جانبی این 

داروست و به شکل گیری آفتاب سوختگی یا راش های قرمز خارش دار منجر می شود.
پچ پوستی فنتانیل : فنتانیل یک شبه افیون قوی محسوب می شود. قرار گرفتن 
طولانی مدت در برابر خورشید می تواند موجب انتشار مقادیر بیش از اندازه دارو از پچ شود. 
افزون بر آب و هوای داغ، افرادی که از این دارو استفاده می کنند باید هنگام حضور در سونا، 

وان آب داغ یا استفاده از پتوی برقی نیز مراقب باشند.
داروهای ضد افسردگی : داروهای ضد افسردگی تغییراتی را در شیمی مغز ایجاد 
کرده و بر انتقال دهنده های عصبی موجود در آن تاثیر می گذارند. این شرایط می تواند 
در تنظیم دما تداخل ایجاد کرده و موجب تعریق بیش از حد شود. برخی داروهای ضد 
افسردگی نیز می توانند موجب حساسیت به نور شوند که واکنشی التهابی و خارش دار روی 

پوست را به همراه دارد.
داروهای ضد افسردگی اغلب برای درمان بیماری های دیگر نیز استفاده می شوند. 
به عنوان مثال، مهارکننده انتخابی بازجذب سروتونین و نوراپی نفرین )SSNRI( به نام 
سیمبالتا، با نام عمومی دولوکسیتین، یک داروی ضد افسردگی است که به طور معمول 
برای درمان فیبرومیالژیا نیز استفاده می شود. از داروهای ضد افسردگی می توان به 

آمی تریپتیلین، دوکسپین، نورتریپتیلین، دولوکستین، و فلوکستین اشاره کرد.
آنتی هیستامین ها : آنتی هیستامین ها به واسطه مسدود کردن تولید هیستامین 
طی یک واکنش آلرژیک برای درمان آلرژی ها استفاده می شوند و ممکن است تعریق 
را کاهش دهند. از جمله داروهای آنتی هیستامین می توان به دیفن هیدارمین و تری 

پرولیدین اشاره کرد.
ادرارآورها : ادرارآورها که به نام قرص های آب نیز شناخته می شوند به طور معمول برای 
درمان فشار خون بالا استفاده می شوند. این داروها مقدار آب و نمک دفع شده از طریق ادرار 
را افزایش می دهند و بر همین اساس مقدار مایع در رگ های خونی را کاهش می دهند. 
به واسطه کاهش مایعات در بدن، مصرف این داروها می تواند به کم آبی بدن منجر شود. از 

این رو، تامین آب مورد نیاز بدن در روزهای گرم سال اهیمت دارد.
داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی : این داروها برای درمان درد و التهاب استفاده 
می شوند و از عوارض جانبی آنها می توان به افزایش حساسیت بیمار نسبت به نور خورشید 
اشاره کرد. به مصرف کنندگان این داروها توصیه می شود تا از عینک آفتابی و لباس مناسب 
استفاده کنند. از داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی می توان به ایبوپروفن، دیکلوفناک، 

و ناپروکسن اشاره کرد.
متوترکسات : متوترکسات اغلب برای درمان بیماری های خودایمنی مانند آرتریت 
روماتوئید، بیماری کرون و سوریازیس استفاده می شود. این دارو می تواند حساسیت پوست 
نسبت به نور خورشید یا نور فرابنفش را افزایش دهد و موجب تشدید شرایط زخم های 
ناشی از سوریازیس شود. در همین راستا، به بیماران توصیه می شود از لباس مناسب و 

عینک آفتابی استفاده کنند.
به این نکته توجه داشته باشید که قدرت داروها نیز ممکن است به واسطه نگهداری در 
دماهای بالا تحت تاثیر قرار بگیرد، از این رو آنها را در مکانی خشک و خنک نگهداری 

کنید.

این مشکلات چشم را 
نادیده نگیرید 

 )CNBP( "محققان "مرکز نانوساختار بیوفتونیک
یک درمان هدفمند برای سرطان توسعه داده اند.

نانو  در  درمانی  شیمی  داروهای  درمان،  این  در 
قرار   )Liposomes("لیپوزوم" نام  به  حباب هایی 
می گیرند و سپس به قسمت مورد نظر بدن تزریق 

می شوند و با استفاده از اشعه ایکس، آزاد می شوند.
لیپوزوم ها برای حفاظت از داروها و حمل آنها به 
مناطقی در بدن که مورد نیاز هستند مورد استفاد قرار 

می گیرند.
این  ارشد  نویسنده   )Wei Deng( دنگ"  "وی 
مطالعه گفت: در حال حاضر لیپوزوم ها به عنوان یک 
سیستم تحویل دارویی بسیار موثر به خوبی شناخته 
به عنوان  شده اند. همانند مواد مشابه ساخته شده 
غشای سلولی، آماده سازی این حباب ها نیز نسبتا 

ساده هستند و به راحتی می توانند توسط داروهای 
مناسب پر شوند و سپس به مناطق خاصی از بدن 
تزریق شوند. به همین منظور محققان مرکز نانوساختار 
بیوفتونیک، لیپوزوم ها را طوری طراحی کرده اند که 
در ناحیه خاصی داروها را آزاد کنند. نانوذرات طلا 
 )Verteporfin( "و مولکول هایی به نام  "ورتپورفین
درون دیواره حباب ها قرار داده شده اند و هنگامی که 
یک پالس اشعه ایکس اعمال می شود، ورتپورفین به 
آن واکنش نشان می دهد و اکسیژن تولید می کنند 
که سبب از هم جدا شدن حباب می شود. طلا در این 
واکنش ها برای کمک به جمع شدن انرژی و افزایش 
سرعت واکنش، مورد استفاده قرار می گیرد. "اوا گلدیز" 
)Ewa Goldys( محقق ارشد این مطالعه گفت: اشعه 
ماوراء بنفش لیپوزوم ها را که با داروی شیمی درمانی 

پر   )doxorubicin( "دوکسورابیسین" داروی  همانند 
شده اند و سبب کشتن سلول های سرطانی می شود را 
مورد هدف قرار می دهد. کاربرد اصلی دوکسورابیسین، 
شیمی درمانی سرطان های مختلف مانند بدخیمی های 

خونی، کارسینوما و سارکوم بافت نرم است.  
گلدیز در ادامه افزود: سپس تیم ما لیپوزوم ها را برای 
تعیین اثربخشی در برابر تومورهای روده مورد بررسی 
قرار داد. تومورهایی که با لیپوزوم های ما درمان شدند، 
به تدریج طی دو هفته آزمایش کوچک تر شدند و این 

یک نتیجه فوق العاده بود.
در  بیوفتونیک  نانوساختار  مرکز  مطالعه محققان 
موش ها انجام شده است و بنابراین اکنون آنها قصد 
دارند تا لیپوموزم هایی را برای آزمایشات بالینی انسانی 

توسعه دهند.

شرکت "اچ تی سی")HTC( یک هدست "واقعیت مجازی")VR( ساخته است 
که کاربر را قادر می سازد با وجود اینکه هدست را روی چشمش گذاشته و فضای 
دیگری را تماشا می کند، در چند اتاق مجزا راه برود و بتواند اشیاء را تشخیص 

دهد.
همه کاربرانی که از فناوری "واقعیت مجازی")VR( استفاده می کنند، می دانند 

که این فناوری در اتاق های بزرگ به راحتی قابل استفاده است.
اما راجع به استفاده و جابجایی در بین اتاق ها چطور؟ واقعیت مجازی یا 
"Virtual Reality" که به اختصار با حروف "VR" نمایش داده می شوند عبارتند 
از تلاش بشر برای برداشتن مرزهای بین فضای واقعی و فضای مجازی. سالهاست 
که محققان به دنبال راهی برای ادغام کردن فضای مجازی و فضای واقعی 
هستند تا با ایجاد چنین فضایی، انسان ها را گاهی از خستگی ها و مشغله های 

فکری دور کنند.
در این راستا، شرکت "اچ تی  سی")HTC( از یک هدست جدید رونمایی کرد 
 "Vive Pro" هدست واقعیت مجازی ،"SteamVR beta" که با استفاده از پلتفرم
"اچ تی سی" و ۱6 ایستگاه پایه به کاربر این امکان را می دهد که بین چندین 

اتاق حرکت کند.

در آزمایش این هدست جدید کاربر توانست با موفقیت بین چند اتاق حرکت 
کند و اشیاء را تشخیص دهد.

این تست به این نحو انجام گرفت که کاربر با اینکه این هدست را روی چشمان 
خود گذاشته بود و در حال تماشای فضای دیگری بود، توانست بین چند اتاق راه 

برود و اشیاء را تشخیص دهد.

یک شرکت آمریکایی، سربندی ابداع کرده است 
که می تواند به برطرف کردن مشکل بحران خواب 

کمک کند.
بار  حاصل  رویاها،  که  دارند  باور  پژوهشگران 
از  بخش هایی  گاهی  و  افراد  روزمره  روانشناختی 

تخیل آنها هستند.
درک کنونی ما در مورد رویا و یا "حرکت تند 
چشم در خواب")REM(، از تجربیات دور نیست. 
ما می دانیم که این مرحله خواب، از نظر زیستی 
ارتباط  افسردگی در  با  ضروری و اختلال در آن، 

است.
شرکت آمریکایی "Rythm"، نوعی سربند ابداع 
کرده است که می تواند به بهبود خواب شبانه کمک 
کند. این سربند موسوم به "دریم" )Dreem(، یک 
و روی  اطراف گوش ها  پارچه ای است که  سربند 
پیشانی را می پوشاند. هدف از طراحی این سربند، 
بهبود خواب با بررسی، تحلیل و عملکرد خاص روی 

مغز در طول شب است.
بار  نخستین   ،Rythm شرکت پایه گذاری  ایده 
 Hugo( مرسیه"  "هوگو  توسط   ،۲۰۱۴ سال  در 
زمان،  آن  در  که  مرسیر  شد.  مطرح   )Mercier
"اکول  دانشگاه  رایانه  و علوم  ریاضیات  دانشجوی 
پلی تکنیک" )Ecole Polytechnique( پاریس بود، 

علاقه زیادی به مطالعه مغز داشت. او با همکاری 
تعدادی از دانشمندان علوم اعصاب، به بررسی تاثیر 
تحریک شنوایی در طول خواب عمیق، بر تثبیت 
حافظه پرداخت. مرسیه گفت: ما دریافتیم که با 
تحریک شنوایی و هم گاه سازی الگوهای خاصی از 

مغز، می توان کیفیت خواب عمیق را افزایش داد.
به  مربوط  مشکلات  شرکت،  این  پژوهشگران 
خواب را در سراسر جهان بررسی و تلاش کردند با 
ابداع دریم، راه حل هایی را برای بحران خواب ارائه 

دهند.
Rythm، در طول چهار سال گذشته موفق شد 
بودجه ای معادل 6۰ میلیون پوند فراهم کند و دریم 

را به عنوان یک راه حل احتمالی ارائه دهد.
صورت  مرحله  چهار  در  سربند،  این  عملکرد 
ابتدا، از شما خواسته می شود که با  می گیرد. در 
تنظیم هوا، ضربان قلب و تنفس خود را هم گاه سازی 
اتفاقات  درباره  تفکر  به  دادن  پایان  برای  و  کنید 
روزمره، حالتی شبیه به مراقبه را انجام دهید. در 
دومین مرحله، سربند با ارسال صدا به مغز و رساندن 
می کند.  کمک  عمیق  خواب  به  گوش،  به  آنها 
در مرحله سوم، کاربر را دقیقا در مرحله سبک تر 
خواب بیدار می کند و در مرحله چهارم که مهم ترین 
مرحله است، اطلاعات دقیقی در مورد خواب کاربر و 

پیشنهاداتی برای بهبود آن ارائه می دهد.
الکترودهای  از  استفاده  با  را  فعالیت مغز  دریم، 
"EEG" اندازه گیری و سپس، این اطلاعات را در 
یک CPU تحلیل می کند. ریزلرزش ها، صداها را 
مستقیما به گوش میانی منتقل می کنند و به این 

ترتیب، خواب عمیق را بهبود می بخشند.
مرسیه افزود: بحران خواب، در حال حاضر یک 
بحران جهانی است که به مرور زمان، پیامدهای 

منفی برای سلامتی خواهد داشت.

نانوحبابهامامورانتقالداروبهتومور
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آینهایکهعیبهایصورتراتحلیلمیکند
 

یک شرکت تایوانی تحت عنوان "های میرور")HiMirror ( آینه ای کوچک تولید کرده 
است که با تجزیه و تحلیل ایرادهای صورت، نقص های آن را تشخیص می دهد.

یک شرکت تایوانی آینه ای تولید کرده است که درصدی از مشکلات پوستی از قبیل 
"چین و چروک"،"خطوط روی پوست"،"رنگ چهره"،"لک های تیره"،"جوش" و منافذ 

موجود روی پوست را تجزیه و تحلیل می کند.
صاحبان این آینه می توانند کرم مرطوب کننده ای که روزانه استفاده می کنند را در این 
آینه اسکن و یا انتخاب کنند، سپس آینه مشخص می کند که این کرم برای پوست آن ها 

مناسب است یا خیر.
انتظار می رود که فروش این آینه در انگلیس بسیار زیاد باشد و با قیمت ۴6۷ دلار به 

فروش برسد. 
بنیاد "اختلال خودزشت انگاری" این کشور از تولید این آینه ابراز نگرانی کرده است.

این بنیاد معتقد است که ممکن است این آینه روی افراد حساس و آسیب پذیر اثرات 
منفی داشته باشد.

"امیت جاسی" روانشناس بیمارستان "مادزلی" در جنوب لندن گفت: استفاده از چنین 
محصولی که چهره یک فرد را که مهم ترین جنبه ظاهری وی است، بررسی می کند و نقاط 

ضعف وی را نمایان می سازد، خطرناک است.
یکی از سخنگوهای شرکت سازنده اظهار کرد، استفاده از فناوری هایی که موجب تناسب 
اندام و رعایت مراقبت های بهداشتی در افراد می گردد، یکی از نیازهای زندگی در این عصر 

است. بنابراین فناوری شرکت ما بینش افراد نسبت به زیبایی را افزایش می دهد.
فقط افراد بالای ۱۳ سال می توانند یک حساب کاربری در "HiMirror" بسازند.

گفتنی است سیستم امنیتی این آینه به نحوی است که اطلاعات و شرایط بدن، سلامتی 
و پوستی کاربران خود را محفوظ می دارد.

همچنین در سیستم حریم خصوصی این آینه عکس ها و صدای ضبط شده کاربران نیز 
با یک شرکت که شخص سوم به حساب می آید، به اشتراک گذاشته می شود تا آن شرکت 

محصولات خود را به فروش کاربر بگذارد.

بهبودروشارسالآر.ان.ایپیامرسانبه
سلولها

آر.ان .ای  ارسال  برای  روش جدیدی  موفق شدند  "ام.آی.تی"  دانشگاه  پژوهشگران 
پیام رسان به سلول ها ابداع کنند.

در  کارآمد  طور  به  را   )mRNA("پیام رسان "آر.ان .ای  می توانند  پلیمری  نانوذرات 
 RNA سلول های ریه، کبد و اندام های دیگر توزیع کنند. آر.ان .ای پیام رسان، گروه مهمی از

است که یک برنامه ژنتیکی را برای تولید محصول پروتئینی، کدگذاری می کند.
آر.ان .ای پیام رسان برخلاف DNA، به طور دائم وارد ژنوم سلول نمی شود؛ بنابراین 
می توان از آن، برای تولید یک پروتئین درمانی موقت استفاده کرد. همچنین می توان آر.ان .
ای پیام رسان را برای تولید پروتئین های اصلاح ژن که ژنوم سلول را تغییر می دهند و سپس 

ناپدید می شوند، به کار برد.
از آنجا که مولکول های آر.ان .ای پیام رسان بسیار بزرگ هستند، پژوهشگران تا به امروز، 
روش های رساندن آنها به سلول را به سختی ابداع کرده اند و این کار، چالشی برای رساندن 

آران ای پیام رسان به اندام های خاصی از بدن بوده است.
پژوهشگران "دانشگاه ام.آی.تی" )MIT(، روش جدیدی برای رساندن آران ای پیام رسان 
به سلول ها ابداع کرده اند. در این روش جدید، آر.ان .ای پیام رسان در پلیمرهایی موسوم به 

"آمینو- پولیستر")amino-polyester(، قرار می گیرند.
"دنیل اندرسون")Daniel Anderson(، استادیار دانشکده مهندسی شیمی دانشگاه 
ام.آی.تی و از نویسندگان این پژوهش گفت: ظرفیت این فرمول  در رساندن ایمن و موثر 
آر.ان .ای پیام رسان، ما را شگفت زده کرد. این پلیمرها، قابل تجزیه زیستی هستند و برخلاف 
بسیاری از پلیمرها، آسیب زیای به سلول ها نمی رسانند. پژوهشگران برای ایجاد این پلیمرها، 
از روشی استفاده کردند که امکان کنترل ویژگی های پلیمر مانند وزن مولکولی را فراهم 
می کند. این روش موجب می شود کیفیت پلیمرهای تولید شده هر دسته، مشابه باشد و 

این مشابهت، برای انتقال بالینی مهم است.
"کاپاسو پالمیرو")Capasso Palmiero(، از پژوهشگران این پروژه گفت: توانایی کنترل 
وزن مولکولی و ویژگی های ماده، به ساخت نانوذراتی با کیفیت مشابه کمک می کند و 

میزان سمی بودن پلیمرها را کاهش می دهد.
پژوهشگران در آزمایش این روش روی موش ها، چندین ذره را نشان دادند که می توانند 
آر.ان .ای پیام رسان را به طور موثر به سلول ها برسانند و سلول ها را به تولید پروتئین 

کدگذاری شده توسط آر.ان .ای پیام رسان ترغیب کنند.
یافته های این پژوهش، بینش جدیدی را در مورد ویژگی های شیمیایی پلیمرها و تعامل 
آنها با بافت های گوناگون درون جانداری نشان می دهند. این نانوذرات پلیمری جدید، روش 

ساده ای برای رساندن آر.ان .ای پیام رسان در کاربردهای درمانی نشان می دهند.

هدستواقعیتمجازیکهفضایچنداتاقرانمایشمیدهد
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تابستان قم با خاموشی های مکرر برق داغ تر شده است 

نارضایتی مردم از خاموشی های خارج زمان بندی 

موضوع داغ این روزهای گرم در استان قم خاموشی های برق مکرر است که 
برای جبران کمبود تولید یا توزیع برق صورت می گیرد؛ خاموشی هایی که موجب 

نارضایتی عموم مردم شده است. 
هر سال با آغاز فصل گرما، مسئولان نسبت به لزوم صرفه جویی و همچنین هشدار 
قطعی های احتمالی برق تاکید می کنند و از مردم درخواست دارند با صرفه جویی 

حداکثری، شرکت برق را در تامین انرژی مورد نیاز یاری رسانند.
در تابستان سال جاری خاموشی های مکرر و بعضی اوقات با فاصله زمانی کوتاه رخ 
می دهد و در حالی که بنا به گفته هواشناسی اوج گرما تا نیمه مردادماه ادامه دارد، 
قطعی های مکرر برق باعث مشکلاتی برای مشترکان در بخش های مختلف استان 

قم شده است.
تفاوتی که خاموشی های امسال با سال های گذشته دارد از یک سو در روند روزانه 
بودن آن است و از سوی دیگر خاموشی ها معمولا در ساعت های پیک مصرف برق 

یعنی زمانی که دمای هوا بیش از ۴۰ درجه سانتیگراد است، رخ می دهد.
از سوی دیگر، با وجود این که قرار شده است قطعی برق با برنامه از پیش تعیین شده 
صورت گیرد، اما همچنان مردم از بی نظمی در قطعی ها گله مند هستند، به ویژه در 
روزهای تعطیل که مسئولان قول داده بودند خاموشی در شهر رخ ندهد، اما در روز 

۱8 تیرماه شاهد قطع برق بخش هایی از مناطق قم بودیم.
این خاموشی ها که آحاد مردم را به زحمت انداخته، حتی گاهی باعث بروز خساراتی 

هر چند ناچیز در وسایل برقی خانگی و صنعتی شده است.
مسئولان دلیل این قطعی ها را موج فزاینده گرما و افزایش شدید مصرف برق عنوان 
می کنند، به طوری که مصرف برق خانگی در قم ۱۰۰ کیلووات بیش از متوسط 

کشور اعلام شده است.
همچنین با توجه به این که کشور با کمبود منابع آب دست و پنجه نرم می کند، 
نمی توان از ظرفیت همه نیروگاه های آبی که نقش بسزایی در تولید برق دارند، 

استفاده نمود.
گیر افتادن در آسانسور، گرمازدگی، از کار افتادن دستگاه مطب های پزشکی، 
سوختن وسایل برقی خانه ها، بیکار ماندن کارمندان و کارگران کارخانه ها و ناتوانی 
در ارائه خدمات در برخی مکان های عمومی از جمله مشکلاتی است که این روزها با 

قطع برق گریبانگیر مردم شده است.
علی معارف وند یکی از شهروندان در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: خاموشی در 
ساعت های اوج گرما برنامه ریزی شده است و این مساله موجب اذیت های زیادی 

برای خانواده من به ویژه نوزادم می شود.
وی افزود: اگر مسئولان بتوانند تدابیری بیندیشند تا قطعی ها در عصر و شب ها 
هنگامی که هوا کمی خنک تر است، اتفاق بیفتد دردسرهای کمتری را متحمل می 

شویم.
محمد رضا کریمی یکی دیگر از شهروندان در گفت و گو با ایرنا افزود: قطعی برق 
در روزهای گذشته باعث شده است سیم کشی خانه دچار مشکل شود و حدود نیم 

میلیون ریال خسارت مالی وارد نموده است.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر این خاموشی ها موجب اصراف در استفاده از برخی 
وسایل مثل کولر شده است، زیرا هنگامی که برق وصل می شود دمای کولر را طوری 

تنظیم می کنیم تا سریع تر هوای خانه مطلوب شود.
وی ادامه داد: از سوی دیگر وسیله ای مانند ماشین لباسشویی اگر هنگام قطع برق 
روشن بوده باشد، وقتی که برق وصل می شود برنامه شست و شویش یک بار دیگر 

از ابتدا آغاز می شود.
حسن مناجاتی یکی از ساکنان شهرک پردیسان قم نیز به خبرنگار ایرنا گفت: بیش 
از ۹۰ درصد ساکنان این منطقه آپارتمان نشین هستند و خاموشی ها خطر گیرافتادن 
در آسانسور را افزایش داده است و در یک مورد که برای همسایه ما پیش آمد یک 
خانم و کودک خردسالش بیش از نیم ساعت در تاریکی و گرمای آسانسور گیر افتادند 

که بالاخره با تلاش نیروهای آتش نشانی نجات یافتند.
وی افزود: در روزهای گذشته ترس از گیرافتادن در آسانسور موجب شده تا برای 
رسیدن به واحد خود از پله ها استفاده کنیم که این مساله خانواده ها را به زحمت 

انداخته است.
مرضیه پور محمدی یکی دیگر از شهروندان گفت: هفته گذشته به یکی از مطب 
های پزشکی مراجعه نمودم، ولی به دلیل قطع بودن برق، ۲ ساعت منتظر ماندم تا 
بتوانم فقط هزینه درمان را با دستگاه کارت خوان که با برق کار می کند، پرداخت 

نمایم.
وی افزود: با وجود آن که اتاق پزشک تاریک بود و نمی توانست معاینه دقیقی روی 

بیمار داشته باشد، ولی وی به طبابت ادامه می داد!
مدیر داخلی یکی از کارخانه های واقع در شهرک شکوهیه نیز به خبرنگار ایرنا گفت: 
به دلیل حساسیت خط تولید، این کارخانه در طول سال فقط ۲ روز تعطیل است تا 

خاموشی دستگاه ها ضرر اقتصادی کمتری داشته باشد.
وی که خواست نامش فاش نشود با تاکید بر این که مبنای کار تولید با برق است، 
افزود: از اوایل تیرماه که خاموشی برق در شهرک شکوهیه اعمال می شود، خسارت 
مالی زیادی متوجه شرکت شده و این خاموشی ها تاکنون باعث از کار افتادن ۲ دینام 

اصلی دستگاه ها شده است.
وی اضافه کرد: از طرف دیگر هزینه های جاری از جمله هزینه بیکاری ۲ ساعته 
کارگران و بیمه آن ها نیز در مدت خاموشی ها متوجه شرکت می شود که خسارت 

اقتصادی قابل توجهی است.
وی گفت: با توجه به این که مواد اولیه دائما در خط تولید ذوب ریزی می شود، به 
محض قطع برق حجم زیادی از مواد ذوب شده به دلیل این که نمی تواند وارد چرخه 

تولید شود به مواد بی ارزش تبدیل می شود. 
وی با بیان این که با قطع برق ۲ ساعت از راندمان تولید کاهش پیدا می کند، گفت: 
زمانی که برق وصل می شود، باید کوره ها را به دمای مدنظر برسانیم، مواد مذاب 
را تخلیه و مواد جدید تزریق نماییم که این کارها بسیار زمان بر است و در تمام این 

مدت کارگران بیکار هستند.
وی تصریح کرد: ادامه این روند، تولید کارخانه را ۳۰۰ تن در ماه کاهش و هزینه 

تولید را ۱۵ میلیارد ریال افزایش می دهد.
یکی از صاحبان کارخانه های تولید لبنیات نیز به خبرنگار ایرنا گفت: تمام مواد اولیه 

و تولیدی این کارخانه مواد فاسدشدنی است که باید در دمای پایین نگهداری شود.
این مدیر که خواست نامش فاش نشود، افزود: با توجه به قطعی ۲ ساعته برق، هزینه 
های سرسام آوری متوجه کارخانه می شود که با وجود مشکلات اقتصادی روز افزون، 

نمی توانیم از عهده این خسارت ها برآییم.
وی با اشاره به این که آسیب های مالی سرسام آوری متوجه شرکت می شود، 
گفت: مکاتبات زیادی با شرکت برق داشتیم و در حال حاضر پاسخ آن ها این است 

که باید همکاری کنیم.
بنا به گفته مسئولان اگر همه مردم حداقل ۱۰ درصد در مصرف برق صرفه جویی 

داشته باشند، مدیریت مصرف بهتری صورت خواهد گرفت.
بر این اساس، مصوبه هیات دولت برای تغییر ساعات اداری دستگاه های اجرایی با 
هدف کاهش مصرف برق، در استان قم نیز که جزو استان های گرمسیر و خشک 

کشور محسوب می شود از ابتدای تیرماه اجرایی شده است.
 *تغییرساعت کاری ادارات قم برای رعایت الگوی مصرف برق 

بر اساس دستور استاندار ساعت کاری ادارات قم برای رعایت الگوی مصرف برق در 
ساعات اوج به منظور جلوگیری از احتمال اعمال خاموشی های اضطراری در استان، از 
تاریخ اول تیرماه جاری تا ۳۱ مردادماه برای برای روزهای شنبه تا چهارشنبه از ساعت 
6:۳۰ تا ۱۳:۳۰ و روزهای پنجشنبه از ساعت 6:۳۰ تا ۱۲:۳۰ تعیین و ابلاغ شده است.

استاندار قم در این ابلاغیه همه دستگاه های اجرایی را ملزم به خاموش کردن 
لوازم برقی به ویژه سیستم های سرمایشی و کاهش روشنایی غیرضروری پس از 
وقت اداری، استفاده حداقل انرژی الکتریکی برای روشنایی در ساعات اداری، تنظیم 
دمای محیط کار روی حداقل ۲۵ درجه سانتیگراد و استفاده از مولدهای اضطراری 
برای تولید برق در ماه های تیر و مرداد از ساعت ۱۲ تا ۱8 نموده است، به طوری 

که در فصل تابستان، باید مصرف انرژی برق نسبت به مدت مشابه سال قبل حداقل 
۱۰ درصد کاهش یابد.

سید مهدی صادقی همچنین در جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
استان قم با اشاره به قطعی برق در روزهای اخیر، گفت: هر چند قطعی برق در برخی 
ساعت ها ممکن است اجتناب ناپذیر باشد، اما باید اطلاع رسانی درست برای قطعی 
برق در مناطق مختلف انجام شود و این که ندانیم قطعی برق چه ساعتی و در چه 

مناطقی خواهد بود، اصلا منطقی و قابل قبول نیست.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز در نشست خبری گفت: یکی از 
مسائلی که صنعتگران به خصوص در فصل گرما با آن مواجه هستند وقوع قطعی برق 

است که می تواند خسارت هایی را برای آن ها به همراه داشته باشد.
محمود سیجانی افزود: صنعتگران باید بدانند قطعی برق در چه زمانی رخ می دهد 

که از قبل آمادگی های لازم را برای مواجهه با آن داشته باشند.
* مصرف برق خانگی قم 100 کیلووات بیش از متوسط کشور است

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم نیز ضمن تاکید بر صرفه جویی در مصرف 
برق گفت: سرانه متوسط مصرف برق خانگی در این استان امسال به ۱۰۰ کیلووات 

ساعت بیش از متوسط کشور به رقمی حدود ۲8۰۰ کیلووات افزایش یافته است.
مهدی آهنین پنجه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی افزود: سرانه متوسط 
مصرف برق خانگی کشور حدود ۲۷۰۰ کیلووات ساعت در سال برای هر خانواده است 
که باید خانواده های قمی به منظور جلوگیری از قطع برق ناشی از پیک بار مصرف 

برق نسبت به صرفه جویی توجه جدی داشته باشند.
* رشد مصرف برق در قم نگران کننده است

مدیر دفتر مصرف شرکت توزیع برق قم در گفت و گو با بیان این که پیک بار استان 
قم که شرکت توانیر مشخص کرده ۷۳۰ مگاوات است، افزود: از زمان آغاز فصل گرما 
مصرف برق در قم هنوز به این مرز نرسیده و با وجود افزایش دما، مصرف کمتر از خط 

قرمز تعیین شده بوده است.
داود سلیمانیان بیان کرد: امسال به دلیل کاهش نزولات آسمانی، نتوانستیم از آب 
پشت سدها که منبع ذخیره انرژی خوبی برای تولید برق توسط نیروگاه های آبی در 

فصل تابستان بود، حداکثر استفاده را داشته باشیم.
وی اضافه کرد: با توجه به مصرف زیاد مردم از سیستم های سرمایشی و روند 
افزایشی دما تا آخر تیرماه، پیش بینی می کنیم مصرف برق رشد زیادی داشته باشد.

سلیمانیان تاکید کرد: اگر مردم دست کم ۱۰ درصد در مصرف برق صرفه جویی 
داشته باشند، به صنعت برق یاری می رسانند. 

وی با بیان این که ساعت پیک مصرف از ساعت ۱۱ تا ۱۷ و ۲۰ تا ۲۳ است، گفت: 
شرکت منطقه ای توزیع نیروی برق ساعت پیک مصرف را با توجه به مصرف برق 
در کشور از ساعت ۱۱ تا ۱۹ منظور کرده است و بر این اساس اقدام به قطع برق 

می نماید.
وی تاکید کرد: از وسایل پرمصرف مثل اتو، ماشین ظرفشویی، ماشین لباسشویی و 
جاروبرقی در ساعات پیک استفاده نکنیم و تا جایی که ممکن است لامپ های اضافه 

را خاموش و از روشنایی طبیعی استفاده نماییم.
* واحدهای صنعتی کم مصرف تشویق می شوند

مدیر دفتر مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: واحدهای صنعتی که در ساعات پیک مصرف اقدام به کاهش مصرف خود 

نمایند، همانند سال گذشته تشویق می شوند.
وی افزود: با صنایع بزرگ قراردادهای مدیریت پیک بار نوشته شده و این صنایع 
از ساعت ۱۲ تا ۱6 با کاهش مصرف خودشان کاهش چشم گیری در پایین آوردن 

پیک بار داشته باشند.
وی تاکید کرد: مشترکان صنایع بزرگی که فیدر اختصاصی داشته باشند و در پنچ 
روز هفته روزانه حداقل سه ساعت در طرح پیک بار مصرف با شرکت برق تفاهم نامه 

مشارکت داشته باشند، از لیست قطعی های برق خارج می شوند.
سلیمانیان افزود: همچنین صنایع کوچکی که فیدر اختصاصی ندارند، در پنج روز 
هفته بین ساعت های ۱۲ تا ۱6 در طرح های مدیریت پیک بار مشارکت داشته باشند 
و نسبت به کاهش مصرف برق خود اقدام نمایند، قطعی برق در این صنایع در همین 

بازه زمانی اعمال می شود.
وی با بیان این که تاکنون بیش از ۵۰۰ واحد صنعتی برای کاهش مصرف برق در 
ساعات پیک بار با شرکت برق تفاهم نامه امضا نموده اند، افزود: این میزان تفاهم نامه 
که از ابتدای خردادماه در بخش صنایع، کشاورزی و اداره ها نوشته شده نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته بیش از ۱۵۰ درصد رشد داشته است.
وی با بیان این که پارسال بیش از ۱۵ میلیارد ریال به مشترکان کم مصرف در بخش 
صنایع پاداش اعطا شد، پیش بینی کرد: با توجه به افزایش بالای تفاهم نامه های 
همکاری، در سال جاری بیش از ۳۰ میلیارد ریال از سوی وزارت نیرو به مشترکان 

پاداش داده شود که در صورتحساب قبض آن ها اعمال می شود.
* مشکل کمبود برق با صرفه جویی 10 درصدی حل می شود

مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق قم نیز در گفت و گو با ایرنا اظهار 
داشت: اگر مردم فقط ۱۰ درصد در مصرف برق صرفه جویی نمایند، مشکل کمبود 

نیروی برق در استان حل می شود.
سهیل کیانی پور افزود: با توجه به شدت گرمای هوا و افزایش مصرف برق و همچنین 
کمبود تولید نیروی برق، باید تا حد امکان صرفه جویی در مصرف برق صورت گیرد.

وی از مردم درخواست کرد: در ساعت های پیک مصرف که بین ساعت های ۱۲ تا 
۱6 و ۱۹ تا ۲۳ می باشد، تا حد امکان در مصرف برق صرفه جویی و برای تامین برق 

مورد نیاز استان کمک نمایند.
وی اضافه کرد: برای جبران کمبود نیروی برق روزانه به طور متوسط باید ۱۰۰ تا 
۱۵۰ مگاوات برق در استان صرفه جویی شود و به همین دلیل خاموشی های حدود 

۲ ساعته در مناطق مختلف استان اعمال می شود.
کیانی پور در پاسخ به این سوال که قول داده شده بود در روزهای پنجشنبه و تعطیل 
برق قطع نشود نیز گفت: متاسفانه افزایش مصرف باعث شد دوشنبه ۱8 و پنجشنبه 
۲۱ تیرماه برق بخش هایی از استان قطع شود و تمام تلاش شرکت نیرو بر این است 

تا از خاموشی این روزها جلوگیری نماید.
وی خاطرنشان کرد: جمعه گذشته نیز به دلیل این که کمبود نیروی برق نداشتیم 

خاموشی در هیچ یک از مناطق استان رخ نداد.
وی اضافه کرد: در روزها و یا ساعت هایی که مصرف برق به میزان مورد انتظار 

کاهش یابد، قطعی برق نخواهیم داشت.
مدیرروابط عمومی شرکت برق قم با بیان این که خاموشی ها حدودا تا پایان مردادماه 
اعمال می شود، ادامه داد: بر اساس پیش بینی هواشناسی در روزهای آینده دمای هوا 

افزایش می یابد که امیدواریم با همکاری مردم صرفه جویی حداکثری اعمال شود.
وی، گله مندی مردم از بی نظمی در خاموشی ها را به حق دانست و گفت: این بی 
نظمی ها به دلیل کمبود نیروی برق است و تمام تلاش این شرکت بر این است تا 

خاموشی ها بر اساس جدول زمان بندی صورت گیرد.
وی افزود: مردم می توانند روزانه با مراجعه به سایت شرکت توزیع نیروی برق استان 
قم به آدرس www.qepd.co.ir و یا از طریق رسانه ها از جدول خاموشی ها مطلع 
شوند. کیانی پور با تاکید بر این که همت مسئولان شرکت برق بر کاهش آسیب های 
ناشی از قطع برق است، گفت: مردم باید هنگام قطع برق با رعایت ایمنی، علاوه بر 
این که وسایل برقی را از مدار خارج کنند، تمام وسایل را مجهز به محافظ نمایند تا 
خسارتی به وسایل وارد نشود.  وی افزود: اگر هنگام وصل برق همه وسایل برقی در 
مدار باشد، ولتاژ برق بالا می رود و امکان آسیب رسیدن به وسایل افزایش می یابد، 

بنابراین بهتر است وسایل برقی را یکی پس از دیگری وارد مدار نماییم.
وی در عین حال گفت: بخشی از خسارت های ناشی از افت ولتاژ برق در خانه های 
مسکونی پس از بررسی و تایید توسط بیمه طرف قرارداد با شرکت توزیع نیروی برق 
پرداخت می شود. کیانی پور خاطرنشان کرد: برای پرداخت خسارت های وارد شده 
به سایر بخش ها از جمله تجاری و صنعتی نیز پس از بررسی در کمیته ویژه تصمیم 

گیری می شود.

اجتماعی6

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خواستار شد

تامینهزینهاتصالشهرکصنعتیشکوهیهبه
شبکهریلیازاعتباراتاستانی

اتصال شهرك صنعتی  تامین هزینه  قم،  مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی 
شکوهیه به شبکه ریلی از اعتبارات استانی را امری اجتناب ناپذیرعنوان کرد.

امیر طیبی نژاد در پانزدهمین جلسه ستاد تسهیل و روفع موانع تولید در استانداری با 
اعلام این مطلب اظهارداشت: ایجاد شبکه راه آن برای اتصال شهرك صنعتی شکوهیه و 
برخورداری واحدهای تولیدی از این خدمت بسیار هزینه بر است که از عهده این شرکت 
خارج می باشد. وی با بیان اینکه برآورد اولیه راه آهن از اجرای این طرح بالغ بر ۴8 
میلیارد تومان می باشد تصریح کرد: خوشبختانه با همکاری راه آهن قم در سال گذشته 
کار مطالعاتی و جانمایی خطوط و احداث ایستگاه در شهرك صنعتی شکوهیه انجام شد 
و این شرکت نیز موافقت خود را با این مطالعات اعلام کرده است. مدیرعامل شرکت 
شهرك های صنعتی قم یادآور شد: با توجه به هزینه بر بودن اجرای این طرح که در 
صورت تامین اعتبار توسط شرکت شهرك های صنعتی بدلیل درآمد هزینه بودن شرکت 
می بایست این مبلغ از خود واحدهای صنعتی دریافت شود که در شرایط فعلی امکان 
آن وجود ندارد لذا پیشنهاد می کنیم مسوولان استان با در نظر گرفتن نیاز واحدهای 
تولیدی به استفاده از خدمات راه آهن و همچنین و مصالح استانی، بودجه لازم را از منابع 
استانی تامین نمایند. طیبی نژاد همچنین با اشاره به ظرفیت های جابجایی بار در شهرك 
صنعتی شکوهیه گفت: در حال حاضر امکان جابجایی بیش از ۵ میلیون تن بار  در این 
شهرك صنعتی وجود دارد که با احداث این ایستگاه و توسعه شهرك امکان افزایش این 
میزان به ۹ میلیون تن نیز وجود دارد.  مدیر کل راه آهن قم نیز در این جلسه با ارائه 
گزارشی از اقدامات این اداره در اتصال شهرك صنعتی شکوهیه به شبکه سراسری راه 
آهن گفت: برای اجرای این پروژه نیاز به ۱۰ کیلومتر زیرسازی، ۱6 کیلومتر روسازی و 

ریل گذاری و ۴8 میلیارد تومان اعتبار بر اساس برآورد اولیه نیاز است.

رئیس مرکز ملی فرش درقم:

بازارجهانیفرشکماکاندرتسخیر
فرشبافانایرانیاست

رئیس مرکز ملی فرش ایران، اصالت صنعت فرش دستباف را برگرفته از تاریخ، 
فرهنگ، ذهن و خلاقیت مردم کشور دانست و گفت: بازار جهانی فرش کماکان در 
تسخیر فرشبافان ایرانی است.  فرشته دست پاک روز دوشنبه در جلسه کمیته فرش 
قم در سالن جلسه های معاونت امور قتصادی استانداری قم اظهار داشت: هیچ یک از 
کشورهای تولید کننده فرش دستباف توان رقابت با فرش ایرانی را نداشته و از این پس 
نیز نخواهند داشت. وی ادامه داد: کشورهایی نظیر چین، نپال، هندوستان و پاکستان 
تلاش و سرمایه گذاری زیادی را در زمینه فرش دستباف انجام دادند، اما ایران هنوز 
در تولید و صادرات این محصول در فاصله زیادی از آنها قرار دارد. وی در ادامه با تاکید 
بر اهتمام هرچه بیشتر اتحادیه های فرش نسبت به رونق هرچه بیشتر صنعت فرش، 
گفت: ما نیز به عنوان نماینده دولت در حوزه فرش باید تمام توان خود را در صیانت 
از این هنر و هموار نمودن مسیر رشد و توسعه آن به کار بگیریم. دست پاک با اشاره 
نقش مهم فعالان قم در بازاریابی و جذب مشتریان فرش در بازارهای جهانی گفت: با 
توجه به نوآوری و حرکت جدید فرش دستباف قم و ثبت فرش دستباف ابریشم به نام 
این استان، تعمیم آن به سایر تولیدکنندگان فرش دستباف کشور ضروری است و برای 
تحقق این هدف باید . رئیس مرکز ملی فرش، این کالای صادراتی را دارای سه مزیت 
مهم از جمله نشان دهنده هویت فرهنگی، تاثیرگذاری بر اقتصاد به عنوان بزرگترین 
کالای تولید داخل پس از نفت و مشتقات نفتی و همچنین اشتغالزایی دانست و افزود: 
بر اساس آمارهای غیر رسمی، ۲.۵ میلیون تن به صورت مستقیم و 6 میلیون تن نیز 
به صورت غیر مستقیم در صنعت فرش کشور فعال هستند. دست پاک اذعان داشت: 
در میان اصناف مختلف هیچ صنفی به اندازه فرش بر حوزه اشتغال بویژه روستایی 
تاثیرگذار نیست. وی خاطرنشان کرد: مطابق اعلام سازمان برنامه و بودجه، در حالی که 
برای تولید یک شغل به ۲ میلیارد ریال سرمایه گذاری نیاز است، در حوزه فرش می 
توان این کار را با حدود ۲۰۰ میلیون ریال برای ایجاد سه شغل انجام داد. وی اشتغالزایی 
روستایی را نیر از مزیت های کارآفرینی فرش عنوان کرد و افزود: صنعت فرش می تواند 
از حاشیه نشینی که نتیجه مهاجرت بی رویه روستاییان به شهرهاست، جلوگیری کند . 
وی یادآور شد: فرش تنها صنعتی است که محوریت آن بر بخش خصوصی قرار گرفته، 

ولی صنایع دیگر بیشتر بر منابع دولتی متمرکز هستند. 

معاون استاندار قم: 

تعریفبستهحمایتیبرایفرشدستبافقم
ضروریاست

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به نقش موثر صنعت فرش در 
تولید و اشتغال گفت: تعریف یک بسته حمایتی برای فرش قم در قالب زنجیره تولید 
ضروری است.  مهرداد غضنفری روز دوشنبه در جلسه کمیته فرش قم در سالن جلسه 
های معاونت امور اقتصادی استانداری قم اظهار داشت: باید در این بسته اعتبار دولتی 
و سرمایه گذاری بخش خصوصی مشخص شود، چراکه در این صورت مسیر پیگیری 
آن درست تر تشخیص داده شده و مطالبه ها از مقام های مرکزی نیز شفاف تر مطرح 
خواهد شد و به طور حتم به وضعیت مطلوب تری خواهیم رسید. وی توجه به استفاده 
از ظرفیت فضای مجازی برای تبلیغات و بازار یابی فرش را حائز اهمیت ذکر کرد و 
گفت: امروز فرایند تجارت در جهان به سمت الکترونیکی شدن در حرکت است و ما 
نیز باید از فناوری روز برای جهانی شدن محصول ها و کالاهای تولیدی خود استفاده 
کنیم. وی با اشاره به ضرورت تسریع در راه اندازی نمایشگاه دائمی فرش قم، افزود: 
باید کارهای مربوط به صنعت فرش را به اهل آن بسپاریم که مشکلات این صنعت را 
بداند، از این رو اگر اتحادیه فرش استان خواستار قبول این مسئولیت است نباید مانعی 
برای آن ایجاد کنیم. طرح احداث نمایشگاه دائمی فرش قم نزدیک عوارضی آزادراه 
قم - تهران با توجه به حضور سالانه ۲۰ میلیون گردشگر در این استان، در زمینی به 
مساحت ۱۰هکتار مصوبه هیات دولت وقت در سال ۱۳8۹ است که در سال های ۹۰ 
تا ۹۴ مبلغ 86 هزار و ۵۲۰ میلیون ریال برای ساخت آن اختصاص یافت.این طرح 
تاکنون بیش از ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و تلاش ها برای تکمیل ساختمان، 
محوطه سازی، راه دسترسی و انشعاب های آن برای بهره برداری ادامه دارد و به گفته 
مسئولان امر هنوز زمان دقیق گشایش آن معلوم نیست. ۴۰هزار بافنده فرش ابریشم 
در مناطق مختلف قم از جمله روستاها وجود دارد.   غضنفری همچنین افزود: با توجه 
به تدوین سند اشتغال استان و سرمایه ۴۰ هزار میلیارد ریالی برای آن و امضای تفاهم 
نامه با بانک ها برای پرداخت تسهیلات باید از این ظرفیت در بخش فرش نیز استفاده 
شود و بخش خصوصی نیز با پرهیز از موضع انفعالی امیدوارانه به این قضیه نگاه کند . بر 
اساس این سند که وظایف دستگاه های مختلف به صورت مشخص تدوین شده است، 
باید با همکاری بخش دولتی قم و بخش خصوصی ۱۴ هزار و 8۱۰ شغل با اعتباری بالغ 

بر ۴۲ هزار و ۴۳ میلیارد ریال در سال ۹۷ ایجاد شود.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم :

موزهدفاعمقدسمکانمناسبیبرای
تبییندستاوردهایانقلاباست

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس مکانی مناسب و شایسته برای تبیین دستاوردهای انقلاب و پاسخگویی به هجمه 
های دشمنان است. به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس استان قم، »سیدمحمدرضا هاشمی« در دیدار »احمد حسینی« مدیرکل حفظ 
آثار دفاع مقدس قم با وی که در محل استانداری صورت گرفت، اظهار کرد: قم مهبط 
و فرودگاه معنویت و خاستگاه انقلاب است و خدمت به این استان برای همه مسئولان 
افتخاری فراموش نشدنی است. وی با ابراز خرسندی از ساخت موزه انقلاب اسلامی و 
دفاع مقدس در شهر قم تاکید کرد: برای اعتلای فرهنگ جهاد و شهادت و نشر ارزشهای 
دفاع مقدس از هیچ تلاشی در تکمیل موزه دریغ نخواهیم کرد. معاون سیاسی امنیتی 
استانداری قم ادامه داد: موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در قم فرصتی مناسب برای 
تبیین دستاوردهای انقلاب اسلامی است و در شرایطی که دشمنان به فکر کم رنگ 
گردن دستاوردهای انقلاب هستند، باید از چنین مجموعه های فرهنگی و ارزشمندی 
در جهت مقابله با اهداف شوم دشمنان استفاده کرد. حسینی نیز با ارائه گزارشی از 
مهمترین اقدامات و فعالیت های اداره کل حفظ آثار و نشر ارزشهای دفاع مقدس استان 

خدمت به قم و زائران و مجاوران را دارای اجری معنوی توصیف نمود.

پژوهشگر نمونه قمی:

اولویتاقتصادیقمتوسعهگردشگریاست
یکی از پژوهشگران قمی نمونه کشور، گفت: به دلیل موقعیت ممتاز قم در پذیرایی 
از میلیون ها زائر بارگاه کریمه اهل بیت )ع( و مسجد مقدس جمکران در طول سال، 
اولویت نخست اقتصادی استان برای رسیدن به درآمد پایدار، توسعه گردشگری است.

علیرضا باباخان ر ، بیان کرد: برای توسعه گردشگری به عناصر مختلفی همچون تقاضا، افراد 
صحنه گردان، قوانین پشتیبانی کننده و دانش حداقلی در این حوزه نیاز است که بستر تحقق 
این مولفه ها در استان قم مهیاست. وی افزود: گردشگری قم در بحث وجود تقاضا، قوانین 
پشتیبانی کننده و دانش حداقلی متولیان در خصوص این صنعت، با مشکل خاصی مواجه 
نیست اما در موضوع مدیریت صحیح بازیگران کلیدی و صحنه گردان های این حوزه، دچار نقاط 
ضعفی است. وی ادامه داد: حوزه گردشگری قم با وجود بازیگران متعدد هنوز متولی قدرتمند 
مشخصی ندارد و به همین دلیل، این صنعت تاکنون به جایگاه حقیقی خود نرسیده است، در 
صنعت گردشگری استان شاهد موازی کاری و عدم شبکه سازی منسجم برای پیشبرد فعالیت 

ها هستیم که این مساله پویایی مورد نظر در بخش گردشگری قم را از میان برده است.

نظارت حلقه مفقود بازار اجاره  مسکن  

آشفتهبازارافزایشاجارهبهادرقم

در حالی صاحبخانه های قمی اغلب افزایش ۲۰ درصدی را برای نرخ اجاره بهای 
امسال در نظر گرفته اند که مستاجران به ویژه قشر کارمند و کارگر چنین افزایشی 
را در درآمد خود مشاهده نمی کنند و همین مسئله موجب شده که بازار جابه جایی 

مستاجران در تابستان داغ، گرم گرم باشد.
 چند روزی است که فصل بهار رخت بربسته و ایام گرم تابستان شروع شده است. 
اما گرم تر از آن بازار داغ نقل و انتقالات و جابجایی مستاجران است که امسال نیز 
همچون سال های پیش از اوایل خرداد ماه کلید خورده و تا پایان تابستان در حالی 
ادامه می یابد که هر سال مستاجران خانه به دوش با افزایش نرخ اجاره بها روبه رو 

می شوند.
اما چاره ای ندارند و با وجود اینکه صاحب خانه ها حداقل ۱۵ درصد به اجاره بهای 
سال گذشته می افزایند، برای اینکه سرپناهی برای خود دست و پا کنند مجبورند که 
در گرمای سوزان تابستان، از این بنگاه به آن بنگاه بروند و بعضا با جواب های سربالا 
و کنایه آمیز مشاوران املاک روبه رو شوند تا بلکه بتوانند مورد مناسبی که با دخل و 

خرجشان می خواند را پیدا کنند.
حالا اگر از سیر صعودی نرخ اجاره بها که بار روانی و فشار اقتصادی سنگینی را بر 
مستاجران وارد می آورد، بگذریم. مشکلات دیگری همچون آسیب دیدگی و استهلاک 
وسایل زندگی حین اسباب کشی به دلیل شرایط سخت جابه جایی و از دست دادن 

بخش زیادی از آنها، بر سر خانه به دوش ها سایه افکنده است.
علاوه بر این، مستاجرانی که فرزندان محصل دارند، با مشکلات دیگری همچون 
روبه رو  فرزندان خود  تحصیل  برای  به خانه جدیدشان  نزدیک  مدرسه ای  یافتن 
هستند که این مسأله فشار انتخاب فوری مسکن جدید را برای آنها، دو چندان 
می کند و موجب می شود تا بسیاری از موارد مناسب که با شرایط آنها همخوانی 

دارد را از دست بدهند.
مسکن همواره یکی از نیازهای اساسی مردم محسوب می شود که این روزها بازار 
و وضعیت نابسامان اجاره بهای آن به یکی از بزگترین دغدغه های مردم به خصوص 
مستاجران تبدیل شده و اخبار و تحولات آن همچون افزایش نجومی نرخ های اجاره و 
نایاب شدن رهن کامل واحدهای مسکونی برای آنها از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

*گلایه از افزایش نرخ اجاره بها
رضا صالحی که در شهرک پردیسان مستاجر است به خبرنگار فارس می گوید: 
شهریور ماه قرارداد اجاره خانه مان تمام می شود و باید به فکر جای دیگری باشیم. 
چون صاحبخانه گفته که اگر بخواهید یک سال دیگر اینجا بمانید باید کرایه بیشتری 

بپردازید و از آنجایی که توان پرداخت آن را نداریم، مجبوریم که تقل مکان کنیم.
وی می افزاید: به همین خاطر چند روزی است که با همسر و فرزند کوچکم در این 
گرمای تابستان اکثر بنگاه ها را زیرپا گذاشته ایم تا بلکه مورد مناسبی که با درآمدمان 

مطابقت داشته باشد را پیدا کنیم که متاسفانه تاکنون موفق نشده ایم.
این شهروند قمی از بالا بودن نرخ اجاره بها گلایه کرده و بیان می کند: امسال واقعا نرخ 
اجاره بهای مسکن نسبت به سال گذشته افزایش یافته و خدا می داند که با این اوضاع 

بتوانم سرپناهی برای زن و بچه ام پیدا کنم یا خیر.
 *نصف درآمدمان صرف اجاره بها می شود

اعظم هیزجی که مستاجر یکی از واحدهای مسکن مهر در شهر پردیسان است، در 
این خصوص می گوید: همسرم یک کارمند است و با این گرانی ها به سختی از پس 
خرج و مخارجمان برمی آید. به خصوص اینکه در سال جدید نرخ اقلام و کالاهای 

اساسی بسیار بالا رفته و به طبع نرخ اجاره بها نیز افزایش می یابد.
وی می افزاید: ما در یک واحد ۷۵ متری در طبقه ششم زندگی می کنیم و از آنجایی 
که پول پیش کمتری دادیم، مجبوریم برای اجاره بهای همین واحد کوچک نصف 

درآمدمان را بدهیم.
هیزجی ادامه می دهد: البته چیز زیادی به اتمام قراردادمان باقی نمانده و قصد داریم 
اگر صاحبخانه با ما کنار بیاید یک سال دیگر قراردادمان را تمدید کنیم چون اسباب 

کشی واقعا سخت است و علاوه بر هزینه جابه جایی کلی هم خسارت می دهیم.
*نرخ اجاره بها به دلخواه صاحبخانه ها تعیین می شود

علیرضا ابوالقاسمی مدیر یکی از بنگاه های املاک در منطقه پردیسان به دلایل افزایش 
نرخ اجاره بهای مسکن اشاره می کند و می گوید: از آنجایی که برخی از مستاجران از 
سمت کرج و تهران به پردیسان برای اجاره مسکن آمده اند و چون اجاره بها در آنجا به 
نسبت قم بالاست، هر قیمتی که صاحبخانه ها برای اجاره بها تعیین کنند آنها نیز قبول 
می کنند. وی می افزاید: در حالی که طبق عرف باید هر سال ۱۰ یا نهایتا ۲۰ درصد 
افزایش اجاره بها داشته باشیم. به همین خاطر نرخ اجاره بها به صورت دلخواه از سوی 

صاحبخانه ها و تقاضایی که صورت می گیرد، تعیین می شود.
ابوالقاسمی به تاثیر اندک تورم در افزایش نرخ اجاره بها اشاره و بیان می کند: یکی 
دیگر از دلایل افزایش نرخ اجاره بها، سایت هایی همچون سایت دیوار است. چون در 
این گونه سایت ها برخی از صاحبخانه ها قیمتی دلخواه برای اجاره مسکن خود تعیین 
می کنند و اگر اجاره داده شود، همان ملاک سایر صاحبخانه ها می شود و می گویند 
وقتی فلانی خانه اش را به این قیمت اجاره داده پس ما هم می توانیم. این بنگاه دار 
خاطرنشان می کند: سال های گذشته صاحبخانه ها بیشتر طالب گرفتن رهن بودند، اما 
از آنجایی که سودها کاهش یافته، الان بیشتر به دنبال گرفتن کرایه هستند. درعوض 
مستاجران چون پرداخت کرایه خانه برایشان دشوار است بیشتر به دنبال رهن هستند 

ولی متاسفانه الان باید هم مبلغی به عنوان رهن پرداخت کنند و هم اجاره بالا!
 *صاحبخانه ها کمی منصف تر باشند

داوود راستگو در گفت وگو با خبرنگار فارس در قم در خصوص افزایش نرخ اجاره بهای 
مسکن اظهار کرد: امسال نیز اجاره بهای مسکن همچون سالهای گذشته ۲۰ درصد 
افزایش قیمت داشته است. اما سال گذشته با وجود اینکه تورم نسبت به امسال کمتر 

بوده، نرخ اجاره بها افزایش جدی داشته و نسبت به امسال بیشتر بوده است.
عضو هیئت رئیسه و کمیسیون اتحادیه املاک با بیان اینکه صاحبخانه ها به 
مستاجران رحم کنند، گفت: در این گرمای تابستان که مستاجران به این سو و آن 
سو برای یافتن خانه ای مناسب با درآمدشان می گردند و به خاطر افزایش نرخ اجاره 
بها فشار زیادی را تحمل می کنند، صاحبخانه ها کمی منصف تر باشند و آنها را به 

چشم فرزندان و یا خواهر و برادران خود ببینند. 
به هر تقدیر چه بخواهیم، چه نخواهیم سونامی افزایش نرخ اجاره بهای مسکن 
همچون سال های پیش و چه بسا بیشتر، از راه رسیده و دامن خیلی ها به خصوص 
مستاجران که عمدتا از قشر کم درآمد جامعه هستند را گرفته و آنها نیز چاره ای جز 
پذیرفتن آن را ندارند. یکی از مشکلات پیش روی مستاجران نبود قیمت مشخص، 
فقدان وجود هیچ گونه نظارت بر نرخ اجاره بها و بی سامانی بازار مسکن است و 
این مسئله موجب شده است که در این ماه ها بخشی از جامعه دچار سردرگمی و 

گرفتاری شود. 
مشخص شدن درصد مشخص برای افزایش اجاره بها و الزام برای دریافت کد 
رهگیری در قولنامه های اجاره بها از جمله راهکارهایی است که می توان با اجرای 
آن به این بازار سر و سامان داد، مسئله ای که مردم انتظار دارند نهادهای نظارتی 

استان با جدیت بیشتری در آن ورود کنند.

رئیس اداره پیش بینی هواشناسی قم:

دمایقمبه44درجهمیرسد
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم گفت: حداکثر 

دمای استان طی دوروز آینده به ۴۴ درجه خواهد رسید.
محمدرضا قاضی اظهارداشت :براساس پیش بینی امروز جهت وزش باد در استان 
شرقی و با حداکثر سرعت 6۵ کیلومتر بر ساعت خواهد بود، امروز حداقل و حداکثر 
دما در قم ۲8 درجه و ۴۴ درجه است، فردا آب و هوای استان صاف، در برخی ساعات 

همراه با وزش باد شدید و گرد و خاک و اواخل وقت افزایش ابر است.
قاضی با بیان اینکه در روز چهارشنبه آسمان استان قم صاف تا قسمتی است، گفت: 
در آن روز در برخی ساعات شاهد وزش باد نسبتا شدید و گردوغبار در استان خواهیم 

بود. 
وی ادامه داد: در روز چهارشنبه جهت وزش باد در استان قم شرقی و با حداکثر 
سرعت ۵۰ کیلومتر بر ساعت است، در آن روز حداقل و حداکثر دمای استان ۲8 درجه 

و ۴۴ درجه خواهد بود.
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم افزود: سردترین 
و گرم ترین نقاط استان در طول ۲۴ ساعت گذشته به ترتیب منطقه دستجرد با ۲۲ 

درجه و شهر قم با ۴۴ درجه است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: کمترین و بیشترین دمای ثبت شده در شهر قم در ۲۴ 
ساعت گذشته به ترتیب ۲6 درجه و ۴۴ درجه است، همچنین در این مدت بیشترین 

ساعت وزش باد در این شهر ۴۰ کیلومتر بر ساعت با جهت شرقی بود.

*سیده فاطمه حسینی 






